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IZTEKLA SE JE NAŠA SERIJA SESTAVKOV O SPREMEMBAH KREDITNO-MONETARNEGA IN BANČNEGA SISTEMA

Z grenkobo na pot...
Razprava v Zvezni skupščini in njenih odborih bo v prihodnjih mesecih pokazala, na kako trdnih tleh so 
zasidrani predlogi za spremembo kreditno-monetarnega in bančnega sistema 9 Pravega uspeha pa 
najbrž ne bo, če bomo začeli s starimi navadami, ko zakone sprejemamo, da bi jih že po nekaj tednih

spremenili ali celo preklicali _______________ _DELAVSKA
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za sanitarije
SO NAJBOLJŠI

V sestavkih, ki smo jih v 
zadnjih dveh mesecih objavljali 
v našem listu, smo spregovorili 
o vsebini predlaganih sprememb 
kreditno monetarnega in banč
nega sistema. Javna razprava, 
ki bo sledila v naslednjih me
secih, predvsem pa razprava v 
Zvezni skupščini in njenih or
ganih, bo nedvomno dopolnila 
teze za spremembo navedenih 
dveh sistemov, ki jih je pripra
vila posebna, v ta namen usta
novljena komisija. Ce se to ne 
bi zgodilo, bi v bistvu obveljal 
sedanji; po splošnem mišljenju 
tog in neustrezen kreditno-mo- 
netarni in bančni sistem. Že 
omenjena komisija namreč v 
bistvu predlaga le dopolnitve in 
lepotne popravke, ne pa koreni
tejše reforme zakonodaje s teh 
dveh področij.

Kakorkoli že bo, je seveda 
veliko vprašanje, kaj dejansko 
lahko spremenimo tudi na kre- 
ditno-monetarnem področju v 
sedanjih razmerah. Z ene strani 
smo namreč v obdobju, ko in
tenzivno pripravljamo srednje
ročni plan, po drugi strani pa si 
še zdaleč nismo na jasnem, 
kako bi lahko na finančnem po
dročju podprli izvedbo načrtov 
podjetij, ki »vlečejo*« razvoj za 
seboj.

Stabilnosti v gospodarstvu 
najbrž še zlepa ne bo, če pogoji 
gospodarjenja ne bodo spodbud
ni vsaj za »dobre« gospodarske 
organizacije. Ne bo je tudi, če 
se bo nadaljevala in ponavljala 
praksa, da komaj sprejete zako
ne v najkrajšem času spreme
nimo ali celo razveljavimo, saj 
niti najslabši gospodarji nikoli 
ne bodo preveč zaskrbljeni nad 
svojo usodo, ker pač vedo, da se 
bo že našlo »opravičilo«, na 
podlagi katerega bomo omiljeni 
pogoji gospodarjenja.

Prav zadnji ukrepi v zvezi 
s povečanjem obvezne rezerve 
poslovnih bank kažejo, da še 
zmeraj stopamo po poti, ki jo

kritiziramo že lep čas, namreč 
da vsem argumentom navkljub 
sprejemamo predpise, ki ne 
vzdržijo niti nekaj tednov, in 
jim potem »moramo« spet spre
meniti — celo na predlog tistih, 
ki so sprejem prvotnega pred
pisa sploh predlagali!

Znano je, da so na zad
njem zasedanju Zvezne skup
ščine sprejeli več restriktiv
nih ukrepov s področja kreditne 
in monetarne, politike. Najvaž

nejšega med njimi pomeni po
večanje obvezne rezerve poslov
nih bank pri Narodni banki 
SFRJ. Praktična posledica tega 
ukrepa bi bila, da bi banke v 
sedanjem času — ko nelikvid
nosti še zdaleč nismo obrzdali 
— razpolagale s precej manj 
kreditnih sredstev; v SR Slove
niji gre za 8.7 milijarde S din. 
Predpis naj bi začel veljati zad
nje dni julija. Toda še preden 
naj bi ga začeli izvajati, je bil

rok že podaljšan za teden dni. 
Tako so banke še lahko odobrile 
najrazličnejše kratkoročne ■ kre
dite tistim delovnim organizaci
jam, ki zaradi pomanjkanja lik
vidnih sredstev sicer ne bi 
mogle izplačati osebnih dohod
kov. Pereč problem, zaradi ka
terega bi morda prišlo celo do 
prekinitev dela, ki bi v že tako 
vročih poletnih dneh samo še

(Nadaljevanje na 5. strani)
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VSAK JE SVOJE SREČE KOVAČ

Po stopinjah priporo

čila sindikatov o za

služku najmanj 800 

dinarjev za normal

no delo v rednem de-, 

lovnem času

MF-1' -- -

Kaj so povedali delavci o stališču slovenskih sindikatov
Kafenr v.plrl smo tudi skunino delavcev šoštanjskega podjetja »LESNA, povprašali, kaj sodijo o priporočilu sindikatov glede najmanjšega zaslužka S00 din za normalno delo v rednem delovnem

mmsmasmsmmmmimm
ŠsŽ2 "v* ssusmrsr »•rsarjsas: sw%& ■skr sas • rf&suisrjsars a tzcst isšz
verfo nroizvo^nio- varčevati bi morali tudi pri nadurah. Ce bi drugače organizirali remonte, ne bi bilo treba plačevati tolikšnega števila nadur!« ŠTEFKA VISOČNIK (skrajno desno), NK delavka, 
Lmska zaslužPsob dtn na mesec™ »Osebno sem kar zadovoljna. Za poročene, ki imajo družino, pa je 800 dinarjev na mesec malo. No. lakih v oaši tovarni menda ni, ki bi tako malo zaslužili. 
Za vse pa bi bilo bolje,Te bi taeli več in boI?še stroje, če marsikdaj ne bi primanjkovalo surovin in če norme ne bi bile tako visoke, da jih le stežka dosežeš!«

Kako do »pravih« zaslužkov?
V šošfanjskem podjetju »Lesna« le še redki zaslužijo manj kot 800 dinarjev mesečno ® Zavoljo povečanja zaslužkov nižjim kate
gorijam delavcev so se razponi še bolj skrčili, delitev po delu pa tako zameglila, da o spodbudnem nagrajevanju strokovnjakov 
sploh ni mogoče govoriti • Kako do »pravih« zaslužkov, ki bi vse člane kolektiva spodbujali k večjim delovnim uspehom?

(Nadaljevanje aa 3. strani)
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V Modni hiši sl lahko 
izberete bogat asortiment , 
damske poletne konfek
cije. Izbirali boste lahko 
med najrazličnejšimi mo
deli za šport, počitnice, 
službo ter modeli za sve- 
čanejše priložnosti. Po
teg tega so na oddelku 
damske konfekcije v pro
daji ekskluzivni, visoko 
modni modeli v omeje
nem številu.

PRODAJNI SERVIS

modna hiša
LJUBLJANA — MARIBOR — OSIJEK

REZERVIRANI STOLPEC

SKORAJDA
BREZUPNO

Na rob naši anketi v »Rezerviranem stolpcu« o 
pomanjkanju gostinsko turističnega kadra

Z našo kratko anketo v rubriki »Rezervirani stolpec« smo 
pravzaprav hoteli vnovič opozoriti na najbolj pereč problem 
našega gostinstva in turizma, na pomanjkanje gostinskih in 
turisMčnih delavcev. Seveda pa bi bil naš zaključek zelo po
manjkljiv, če bi se opirali le na podatke, ki so nam jih povedali 
anketirani turistični in družbeno-politični delavci. Glede na to, 
da smo sredi turistične sezone — pravijo pa, da bo letos spet 
rekordna.— smo se morali poslužiti še nekaterih drugih po
datkov v zvezi s kadrovsko problematiko v turizmu in gostin
stvu, ki vsekakor celoviteje prikazuje omenjeni problem.

ZAKAJ PREMALO KADROV?
Dobrih gostinsko turističnih delavcev nam primanjkuje zato, 

ker tedaj, ko gradimo nove gostinske, turistične in hotelske 
objekte, enostavno pozabljamo na vzgojo kadrov, ki bi znali te 
objekte tudi »aktivirati«, nam je dejal Jože Vidic, predsednik 
republiškega odbora sindikata delavcev storitvenih dejavnosti 
Slovenije.

Pomanjkanje kadrov v gostinstvu in turizmu pa je še toliko 
bolj boleče, ker je prav v teh dveh gospodarskih panogah po
trebnega največ neposrednega človekovega dela. Naj nam bo 
dovoljeno, da pomanjkanje kadra ponazorimo s številkami: 
znano je, da bi morali v Jugoslaviji zavoljo vse hitrejšega 
razvoja turizma zaposliti kakih 6000 do 8000 novih delavcev letno. 
Največ, kar smo doslej dosegli, pa je, da smo letno zaposlili 
4500 gostinsko-turističnih delavcev. Letos bi morali imeti za
poslenih v gostinstvu že 148.000 delavcev in od tega kar 83.000 
novih delavcev. Ce pa k potrebam gostinstva dodamo še potrebe 
po kadrih v trgovini, prom.etu, turističnih agencijah in drugih 
dejavnostih, potem bi morali imeti letos zaposlenih na področju 
turizma kar 192.000 delavcev, od česar naj bi bilo več kot 
107.000 novih delavcev. Verjetno ne bo odveč, če omenima še 
oceno gostinskih in turističnih delavcev, ki pravijo, da bi morali 
imeti na področju turizma najmanj enega zaposlenega delavca 
na vsako turistično posteljo. ......

Kakšne pa so resnične razmere pri nas?
Vsi ti načrti so gola iluzija! Trenutno imamo v vsej državi 

67 gostinskih šol s 13.000 vpisanimi učenci. Vsi seveda ne bodo 
uspešno končali šolanja, dejstvo pa je tudi. da se najmanj 
polovica učencev po končani šoli zaposli v drugih poklicih. Ce 
k temu dodamo še izredno intenzivno zaposlovanje naših gostin
cev v tujini, potem je jasno, da kadrovskega problema gostin
stva in turizma še zleva ne bomo rešili. Samo v minulih desetih 
letih je na primer odšlo na delo v tujino več kot 27.000 kvali
ficiranih in visoko kvalificiranih gostinskih delavcev, kar je 
približno toliko, kolikor imamo zdaj doma zaposlenih kvalifici
ranih gostinskih, delavcev!

SLABA KVALIFIKACIJSKA STRUKTURA
Po zadnjih znanih podatkih nam manjka kar 61 % turističnih 

delavcev z visokošolsko izobrazbo. 54 delavcev z višjo šolsko 
izobrazbo in 42% delavcev s srednješolsko izobrazbo Zato . na 
je kar za 174% meč delavcev, kot bi jih potrebovali, z nižin 
izobrazbo Poleg tega nam primanjkuje 26% kvalificiranih in 
54 % visoko kvalificiranih gostinskih delavcev, medtem ko je 
kar .83c/r, nekvalifirirnaih gostinskih delavcev preveč.

Predvirfena.m.o, da bomo v nasledn*em. obdobju v turizmu 
pridobili 20.000 novih postelj letno. Ce .bo res. potem bomo 
morali k zdnčšnitm. potrebam v naslednjem petle*nem načrtu
prišteti še pp ann do 26.000 povih, kvalificiranih delavcev, ctd 
tega hi potrebovali 6660 do 7000 novih Unhariev. 900 do 1000 
slaščičarjev. 8000 do 9000 natakarjev. 1000 hnrmannn. 1700 do 
2000'vnrtirjev. 700 do 1000 receptorjev in 4000 do 5000 sobaric.

Takšne so torej razmere pri nas in približno tako bo tudi 
v p-ihodnie, saj trenutno ni nobenih razlogov za kakršen koli 
optimizem!

TRENUTNA REŠITEV: ZDRUŽEVANJE
Toda kljub brezuspešnemu položaju lahko rečemo, da so 

uspešpa prizadevanja nekaterih delovnih organizacij, da hi po
manjkanje kadra vsaj omilile. Za primer naj navedemo blejsko 
gostinstvo. Z združitvijo blejskih hotelov Toplice, Jelovica, Lo
vec in Krim v eno podjetje, so ta podjetja ne samo racionali
zirala poslovanje, marveč so se tudi kadrovsko okrepila. Tudi 
ljubljansko trgovsko podjetje Prehrana po poti združevanja 
razrešuje zelo pereče kadrovske probleme v gostinstvu. Gostin
sko turistična podjetja v Portorožu, Cateških Toplicah in Ma
riboru so s pripojitvijo k Prehrani pridobila tudi glede kadrov; 
če drugega ne. bo združeno podjetje lahko poslej več vlagalo 
v vzgojo gostinsko turističnih delavcev. Blejskemu in Prehra- 
ninemu zgledu bi prav gotovo lahko sledili tudi celjski go
stinci, kjer imajo zdaj devet razdroblievčh gostinskih podieHi 
in vsako zase bolj ali m,anj životari. Podobna ocena pa lahko 
velja še za marsikateri gostinsko turistični center pri nas.

Zavoljo tega ni naključje, da se je republiški odbor sin
dikata delavcev storitvenih dejavnosti odločil, da bo letošnji 
gostinsko-turistični zbor v Rogaški Slatini posvetil izključno 
kadrovski problematiki.

PO STOPINJAH PRIPOROČILA SINDIKATOV O ZASLUŽKU NAJMANJ 800 DINARJEV 
ZA NORMALNO DELO V REDNEM DELOVNEM ČASU »___________________________

Kako do pravih 
zaslužkov

V šoštanjskem podjetju LESNA, kot se od 1. julija da
lje imenuje prejšnji LIK, je slehernemu zaposlenemu s 
pravilnikom o delitvi osebnega dohodka zagotovljen za
služek najmanj 861 dinarjev mesečno, če seveda prebije na 
delu vseh 182 ur in če 100% opravi svojo delovno dolžnost. 
Manj kot 861 dinarjev mesečno torej zaslužijo le tisti po
samezniki — vsak mesec jih je poprečno po šest — ki se 
bodisi šele priučujejo, ki ne dosegajo norme ali ki so bili 
neopravičeno odsotni z dela.

V tej delovni organizaciji so 
• torej že izpolnili priporočilo 
I sindikatov glede najmanjšega 
I zaslužka za normalno delo v 

.1 rednem delovnem času. Ce po
menek s predsednikom osnovne 
organizacije sindikata Jožetom 
Mravljakom ne bi razkril še 
nekaterih drugih dejstev, bi naš 
obisk v tem kolektivu zelo hitro 
zaključili. Tako smo seveda ti
pali naprej in zvedeli za mar
sikaj, kar nastaja kot posledica 
Uresničevanja sindikalnega pri
poročila glede višine najnižjih 
zaslužkov za normalno delo v 
rednem delovnem času,

KAKŠEN RAZPON
je Se spodbuden?

Gb že navedenem najnižjem 
zaslužku pravilnik o delitvi 
osebnih dohodkov tudi predvi
deva, da najvišji zaslužek lahko 
doseže, največ trikratno višino 
najnižjega mesečnega dohodka.

- Kaže, da tako majhen razpon v 
višini osebnih dohodkov tudi 
šoštanjskemu podjetju LESNA 
povzroča precejšnje težave, kaj
ti sicer Jože Mravljak ne bi 
omenil tudi naslednjega:

»V našem podjetju imamo 
točkovni sistem delitve osebne
ga dohodka. Pri tem pa imajo 
proizvodni delavci vso možnost, 
da s preseganjem norm. visoko 
presežejo osnovo osebnega do
hodka, medtem ko režijski de
lavci, ki organizirajo proizvod
njo, take možnosti nimajo. Po- 

' sledica tega je, da lahko dober 
delavec po osebnem dohodku 
krepko preseže denimo tehnič
nega vodjo podjetja. To se je 
že zgodilo, zato ni naključje, da 
se strokovni kadri nasploh ozi
rajo po drugih podjetjih, ki jim 
ža manj zahtevno ali manj od
govorno delo nudijo precej viš
je zaslužke...

“ Tega, da bi nam strokovni 
kadri ušli, seveda ne moremo 
in ne smemo dovoliti. Res pa 
je, da bi bili ti kadri pri nas 
bolje nagrajevani, če zaradi’ so
cialnih in drugih vzrokov pred 
časom ne bi dvignili osnov oseb
nega dohodka za najnižje kate- 
gorije delavcev, -medtem ko so

- vsi drugi ostali pri starem. Re
zultat tega je, da so se močno 
skrčili razponi osebnih dohod
kov. kajti delitvenega razmerja 
med osebnimi dohodki in skladi 
nismo spreminjali, saj bi za
voljo tega preveč trpela akumu
lacija. Vse do nedavnega pa smo 
investirali praktično izključno 
na račun lastnih sredstev.

Ce daries direktor zasluži le 
trikrat več kot najslabše na
grajeni delavec, če so podobno 

, slabo nagrajeni drugi strokovni 
kadri, to nikakor ni spodbudno 
niti za delavce niti ja strokov
njake oziroma za celotno režij
sko osebje. Problem je namreč 
v tem, da bi strokovni kader ne
dvomno dajal več od sebe, če 
bi ga bolje naerajevali. Ker bi 

' se po tej poti hitreje razreševali 
problemi naše tovarne, mislim 
predvsem na’ tenhoibeiio in or
ganizacijo dela, bi bili rezultati 

' bolišf. zato pa bi tudi nepo
sredni proizvajalci bolie zaslu
žili. Ko smo v riašj tovarni raz
pravljali o priporočilu sindika
tov glede najmanjšega zaslužka 
800 dinarjev ža normalno ‘delo 
v rednem delovnem času, je raz

govor sam po sebi nanesel na 
zadeve, o katerih pravkar pri
povedujem. Sindikat, samo
upravni organi in vodstvo pod
jetja so hitro našli skupno go
vorico v tem smislu, da bo treba 
čimprej izdelati novo analitično 
oceno delovnih mest, ki bi lahko 
pomenila tudi osnovo za izdela
vo boljšega, bolj spodbudnega 
sistema delitve osebnih dohod
kov. Govorili smo seveda tudi 
o tem, kakšen razpon je še 
spodbuden v naših razmerah. 
Do rešitve oziroma do sklepa 
pa se še nismo prikopali. So
dimo pa, da bi razpon v oseb
nih dohodkih moral biti precej 
višji od sedanjega in da mora 
biti pri tem najriižji dohodek 
primeren današnjim razmeram.

STIKI S TUJINO
| LJUBLJANA
V dneh od 7. do 13. avgusta se<

> bo mudila v Sloveniji tričlanska J
> delegacija ukrajiske zveze sindi-
> katov, s katero ima Zveza sindi-
’ katov Slovenije programsko za-<
> snovano sodelovanje. Delegacijo; 
>vodi sekretar ukrajinske zveze < 
'sindikatov Sivolob.

Takoj po prihodu v Ljubljano < 
i bodo sindikalno delegacijo iz< 
; Ukrajine sprejeli podpredsednik <
> BS ZSS Ivo Tavčar ter člani pred-; 
>scdstva Mitja Švab, Branko Babič, < 
, Stjepan Saubert in Janko Kušar.
> Naslednjega dne naj bi ukrajinska j
> sindikalna delegacija obiskala to-J 
>varno salonita Anhovo ter se sc 
; predstavniki podjetja in predstav-5 
>niki družbeno-političnih organiza-
> cij v kolektivu pogovarjala o ak-< 
Jtualnih problemih samoupravlja-<
> n.la, gospodarjenja in delovanja < 
>sindikata. Nascdniega dne bo de-; 
Jlegaeija obiskala Koprsko in obal-5 
'ne sindikate, nato pa se bo vrnila<
> v Ljubljano. Nadaljnji program J
> bivanja ukrajinske sindikalne or-
> ganizaciie predvideva še ogled to-
,varne IMV v Novem mestu, oglede 
>in razgovor v tovarni celuloze in J 
»papirja »Djuro Salaj v Krškem.

Predzadnji dan obiska ukra.jin-< 
' skih sindikalnih delavcev predvl-^
> deva ogled tovarne perila »Mura« < 
?v Murski Soboti in razgovor z iz-c
> vršnim odborom osnovne sindikal-s 
>ne organizacije, ki mu naj bj pri-; 
»sostvovaii tudi predstavniki samo-c 
! upravnih organov ter drugi druž- < 
Sbeno političnih organizacij ter S 
S predsednik soboških sindikatov. 5 
»Popoldne istega dne bo v Mariboru< 
’ sprejel ukrajinsko delegacijo <
> predsednik BS ZSS Tone Kropu-^ 
>šck ter skupaj s svojimi sodelavci < 
'pripravil gostom zaključni razgo-<
, vor. nn

Naša želja pa je, da bi po no
vem pravilniku zaslužki zače
njali precej višje kot sedaj!«

REKA NASTANE 
IZ STUDENCEV IN POTOKOV

Najprej sem se oglasil pri 
Rudiju Satlerju, računovodji 
podjetja LESNA Šoštanj. Ko 
sem ga seznanil z nekaterimi 
pripombami, ki so jih izrazili 
delavci, je odgovoril:

»Veste, pri nas je tako, da 
stroje neusmiljeno izkoriščamo; 
povsod obratujemo najmanj v 
dveh' izmenah, v lesnem obratu 
pa stroji tečejo noč in dan, v 
obratu embalaže prehajamo na 
štiriizfnensko delo. Zaradi tega 
strojelomi in druge okvare niso 
redke. Naše vzdrževalno osebje 
seveda mora biti na delovnih

mestih, čeprav morda kdaj tudi 
ni polno zaposleno in torej mor
da tudi pohajkuje, kakor vam 
je menda rekel eden izmed de
lavcev. Zato pa nihče ne vidi 
vzdrževalcev takrat, ko morajo 
žrtvovati noči, nedelje in praz
nike, da opravijo remonte in 
druga nujna popravila. Skrat
ka: pri sedanjem tempu proiz
vodnje in organizaciji dela ni 
drugačne rešitve, kot da plaču
jemo tudi nadure, kajti to je 
cenejše, kot da bi proizvodnja 
obstala, vzdrževalci pa bi delali 
le med šesto in drugo uro in bi 
torej bili polno zaposleni.

Glede surovin in naročil se 
trudimo, da nam jih ne bi pri
manjkovalo, vendar včasih vse
eno .zdrsnemo*. Glede norm pa 
sami veste, kako je: vsakomur 
se zdi, da je norma previsoka, 
vendar jo doseže velika večina 
delavcev. Najbolj zgovoren po
datek, da norme niso previsoke, 
pa je v tem, da norme doseže 
že v prvih mesecih tudi večina 
tistih, ki so se komaj zaposlili.«

S svoje strani je o razmerah 
v podjetju in možnostih za iz
boljšanje zaslužkov spregovoril 
še direktor podjetja Martin Pri
možič:

»Opozoril bi na to, da v ne
katerih oddelkih ne gre drugače, 
kot da moramo imeti skupinske 
norme. Na račun posameznikov, 
ki ne znajo ali ki nočejo delati, 
se lahko dogodi, da celotna sku
pina slabše zasluži. Take sode
lavce je kolektiv začel izločati 
in po mojem mnenju je tako 
tudi prav. Ne bi smeli namreč 
pozabiti, da reka nastane iz 
studenčkov, ki so se zlili v po
toke, le-ti pa naprej v reko. 
Znotraj podjetja je nekaj po
dobnega: če vsak prispeva svoj 
delež, potem je vse v redu. Pri
speval pa ga bo, če je primerno 
nagrajen za svoje delo. Glede 
proizvodnih delavcev je nagra
jevanje po mojem mnenju v 
glavnem dobro urejeno. Glede 
vseh drugih članov kolektiva pa 
ni tako. Jasno je, da vseh re
zerv — od organizacije dela in 
tehnologije naprej — ne bomo 
izkoristili v polni meri, če 
strokovni kader ne bo bolje pla
čan. Če bo ta kader boljše na
grajen, bo bolj razmišljal tudi 
o teh stvareh, medtem ko se 
zdaj trudi, da bi vzdrževal- vsai 
sedanje stanje. Prav zaradi tega 
pripravljamo novo analitično 
oceno delovnih mest in nov pra
vilnik o delitvi osebnih dohod
kov, s katerim bomo poskušali 
vplivati tudi na te zadeve. Pri 
tem pa bi radi dosegli na sploš
no večji dohodek, s katerim bi 
delno nadomestili stroške zara
di vedno dražjih surovin. Radi 
bi tudi zbrali večjo maso oseb
nih dohodkov. Slednjič pa gre 
še za večjo čisto akumulacijo, 
ki jo potrebujemo za moderni
zacijo tovarne. Skratka, razmiš
ljanje o najmanjšem zaslužku 
800 din, ki ga predlagajo sindi
kati, je samo še pospešilo raz
pravo in prizadevanja za hi
trejše razreševanje številnih 
problemov, naše delovne organi
zacije. Od razrešitve teh zadev 
Pa je, perspektivno gledano, od
visna tudi višina zaslužkov, ki 
jih bomo lahko nudili našim 
delavcem. Kakor ste lahko sli
šali, si prizadevamo za več, kot 
predlagajo sindikati. To, kar 
smo dosegli, je za naše razmere 
sicer precej, še zdaleč pa ne 
dovolj oziroma največ, kar bi 
lahko storili. Pri poprečnih za
služkih smo se sicer od pred
lanskih 847 dinarjev lani po
vzpeli na 1198 dinarjev in letos 
še nekaj višje, vendar spričo se
danje draginje to raje pomeni 
premalo kot dovolj!«

MILAN GOVEKAR

OB NAKUPU 
NE POZABITE
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Kmetij‘ski kombinat 

Ptuj . !

OBRAT
TEHNOSERVIS

PTUJ

• OPRAVLJAMO 
TEKOČA, 
SREDNJA IN 
GENERALNA 
OPRAVILA

• OBNAVLJAMO 
VINOGRADE TER 
OPRAVLJAMO 
DRUGA DELA 
S TEŽKO 
MEHANIZACIJO

• IZDELUJEMO 
TRAKTORSKE ' 
KABINE IN 1 
RAZLIČNE T 
PRIKLJUČKE 
ZA KMETIJSKO 
MEHANIZACIJO

Vsem delovnim ljudem 
čestitamo za praznik 
občine Ptuj
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Z OBČINSKIH 
SINDIKALNIH 

SVETOV
• SLOVENSKE 

KONJICE
Predsedstvo občinskega sindikat* 

nega sveta v Slovenskih Konjicah 
je na zadnji seji obravnavalo 
osnutek pravilnika o dodeljevanju 
denarne pomoči članom sindikata 
v času nezaposlenosti. S tem pra
vilnikom se uvajajo tako viri sred
stev kot organi, ki s temi sredstvi 
upravljajo, in seveda pogoji za pri
dobivanje pravice do redne in iz
redne pomoči. Višina pomoči za 
časa nezaposlenosti naj bi bila po 
določilih tega pravilnika odvisna 
od staža prosilca ter od vsote pla
čane članarine. Pravilnik tudi 
predvideva, da člani sindikata, ki 
jim je delovno razmerje prenehalo 
po lastni krivdi, ne bi imeli pra* 
vice do izredne denarne pomoči.

Predsedstvo občinskega sindi
kalnega sveta je sklenilo, da bo 
posredovalo ta osnutek pravilnika 
v javno razpravo vsem sindikalnim 
organizacijam na območju občine. 
Dokončno naj bi pravilnik spre
jeli na seji sveta občinskega sin
dikalnega sveta v mesecu septem
bru ali oktobru letos, potem ko 
bodo proučili vse morebitne pri
pombe sindikalnih organizacij.

Na seji predsedstva občinskega 
sveta v Slovenskih Konjicah pa so 
obravnavali tudi nekatere trenutne 
organizacijske in finančžne zadeve. 
Med drugim je predsedstvo po
oblastilo komisijo za samouprav
ljanje in gospodarstvo, da še vna
prej vodi vse priprave za letošnje 
praznovanje 20. obletnice samo
upravljanja, ki bo v tej občini 
predvidoma v oktobru ali novem
bru letos.

® SLOVENSKA 
BISTRICA

Ob koncu minulega meseca J? 
komisija za družbeno samouprav*' 
Ijanje pri občinskem sindikalnem 
svetu razpravljala o delu komisije 
za proučevanje statutov delovnih 
organizacij, ki deluje pri občinski 
skupščini Slovenska Bistrica. Clam 
sindikata so ugotavljali, da z df' 
lom občinske # komisije ne morejo 
biti zadovoljni, saj je le-ta od svoj® 
ustanovitve — ustanovljena je bila 
v minulem letu — pa do danes 
proučila le statut delovne organi
zacije Impol. Komisija za druž
beno samoupravljanje je zato skle
nila predlagati občinskemu sindi
kalnemu svetu, naj prouči vzrokc» 
ki so vplivali na takšno zamudo 
pri delu občinske statutarne komi
sije, ter da se skupaj z občinsko 
skupščino zavzame, da bo delo te 
komisije v prihodnjem obdobju 
boljše in tudi bolj skladno z nje
nim že sprejetim delovnim pro
gramom.

$ KOPER
Pri obalnem sindikalnem svetu 

že drugo mandatno dobo deluj® 
komisija za denarno pomoč, h« 
obravnava in sklepa o prošnjah z* 
izredno denarno pomoč tako zapo
slenim kot nezaposlenim Članom 
sindikata. V času od 1. januar j® 
letos pa do sredine maja je ko
misija za denarne pomoči že raz
delila članstvu 22.641 N. dinarjev.

Komisija ugotavlja, da čedajj® 
bolj narašča število prosilcev iz de
lovnih organizacij, zlasti iz tistih* 
kjer imajo delavci tudi sicer nizk® 
osebne doohdke. Veliko prošenj 
denarno pomoč pride tudi iz raz
ličnih šol, zavodov in ustanov irJ 
to zlasti za tisto osebje, ki za pohj, 
delovni čas zasluži manj 
700 dinarjev. Komisija zato Pr® _ 
laga, da bi naj za te kategorije de
lavcev v okviru temeljne izobra
ževalne skupnosti proučili' v« 
takšni osebni dohodki sploh s 
predstavljajo ustrezno vrednost ^ 
opravljeno delo. Zanimivo je tuo 
to, da osnovno organizacije Pr** 
tično ne dodeljujejo denarne P 

svojim članom. Prav tako 
misija ugotavlja, da narašča ?* 
vilo prosilcev za Izredno den8^,-
porpo^. t« te tistih de’avcev. .
sicer ris« r^oo zaposleni na 
nem območju. -

K* S*
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7 dni v sindikatih

Obisk
sindikalnega 

podmladka iz 
Mannheima

Skupina 36 mladincev — čla
nov podmladka zahodnonemške- 
gra sindikata delavcev kovinske 
In elektro industrije iz Mann- 
heima je minuli teden vrnila 
obisk mladincem ljubljanskih 
Podjetij, ki so se pred časom 
mudili v njihovem kraju. Meti 
bivanjem v Ljubljani so zahod- 
nonemški mladinci obiskali tudi 
tovarno baterij in baterijskih 
aparatov ZMAJ Ljubljana, kjer 
bo se s predstavniki podjetja 
pogovarjali o samoupravljanju, 
gospodarjenju in kadrovski po
litiki.

AKTIVNOST MEDOBČINSKEGA ODBORA SINDIKATA DELAVCEV STORITVENIH DEJAVNOSTI PTUJ

Povezovanje preko 
občinskih in republiških meja

Medobčinski odbor sindikata delavcev storitvenih de
javnosti Ptuj, ki povezuje člane sindikata ormoške in ptuj
ske občine, pomeni enega izmed tistih sindikalnih vodstev, 
ki ne poznajo občinskih in republiških meja.

Spremljanje dela tega sindikata skozi nekaj let dokazu
je, da je v tem sindikalnem vodstvu nenehno gibanje, 
nenehno iskanje novih poti in oblik deia. Težišče dela od
bora je usmerjeno v osnovne organizacije sindikata in v 
širše medobčinsko povezovanje doma ter v sosednji SR 
Hrvaški. Vidne uspehe, ki jih je odbor dosegel, pa velja 
pripisati članom medobčinskega odbora sindikata delavcev 
storitvenih dejavnosti na eni strani, na drugi pa predsed
niku Danilu MASTENU iz Podjetja kovinskih in gumi iz
delkov — servisi SIGMA Ptuj, ki ves svoj prosti čas
posveti sindikalnemu delu.

r Program akcije medobčinski 
odbor sindikata delavcev storit
venih dejavnosti načrtuje sku
paj z osnovnimi organizacijami 
sindikata. Zaradi obsežnosti na
log in pestrosti problematike, je 
občni zbor s svojim sklepom 
razdelil delo v medobčinskem 
odboru sindikata na štiri sindi
kalne organe: na predsedstvo, 
odbor za trgovino, odbor za go
stinstvo in turizem ter odbor za 
obrt in komunalno dejavnost. 
Predvideno je, da bo v kratkem 
Pričel delovati še poseben odbor 
za vprašanja delavcev in vajen
cev, ki so zaposleni v zasebnem 
sektorju storitvenih dejavnosti.

inlesPR0DAJA8 POLKNA 

VRATA 

OKNA

ribnica na kredit

Vsi ti organi so voljeni in za 
svoje delo odgovarjajo občnemu 
zboru in medobčinskemu odbo
ru sindikata. Notranja delitev 
dela omogoča, da se posamezni 
problemi temeljiteje analizira
jo, da je delo načrtno in da se 
naloge ter sklepi dosledno ures
ničujejo tako v osnovnih orga
nizacijah kot v organih sindika
ta obeh občin.

Posebna značilnost pri delu 
medobčinskega odbora sindikata 
je v tem, da že dolga leta raz
vija svojo aktivnost skupaj z 
občinskimi odbori sindikata de
lavcev storitvenih dejavnosti v 
občinah Čakovec in Varaždin, v 
tem letu pa je navezal stike še 
z medobčinskim odborom sindi
kata delavcev storitvenih dejav
nosti v Celju.

Povezovanje preko republiške 
meje omogoča izmenjavo izku
šenj in dogovarjanja za skupne 
akcije. Uspehi sodelovanja so 
posebno opazni na področjih tr
govine, gostinstva in turizma. 
V letu 1969 so imeli v javnosti 
močan odmev zaključki medob
činskega posvetovanja, na ka
terem so razpravljali o proble
mih gostinstva in turizma na

manj razvitih področjih. Da bi 
takrat , sprejete zaključke še 
konkretneje realizirali, so se le
tos v odboru dogovorili, da bodo 
organizirali sestanek republi
ških poslancev SR Hrvatske in 
SR Slovenije iz občin: Čakovec, 
Krapina, Ormož, Ljutomer, 
Ptuj, Slovenska Bistrica in Va
raždin. Na tem sestanku naj bi 
poslance podrobneje seznanili o 
gospodarskih in drugih proble
mih obmejnih občin, tako da bi 
ti lahko na republiških forumih 
pri razreševanju problemov za
vzemali enotnejša stališča. Naj
več pozornosti na tem sestanku 
pa bodo posvetili obravnavi o 
možnosti gospodarskega povezo
vanja, o nujnosti modernizacije 
cest na tem območju, kar je po
goj za hitrejši razvoj turizma.

Odbori sindikata sodelujočih 
občin se sedaj dogovarjajo o or
ganizaciji medobčinskega po
svetovanja o problemih obrti, 
komunalne in stanovanjske de
javnosti. Glede na to, da so te 
dejavnosti najbolje razvite v Ce
lju, je predvideno, da naj bi o 
tej problematiki razpravljali v 
Celju. V Varaždinu pa bodo še 
letos organizirali širše posveto-

\BIS1EST
PPHIŠTVa

vanje o problemih trgovine, na 
katerem bo sodeloval širši krog 
udeležencev obmejnih občin SR 
Hrvatske in SR Slovenije.

Sindikalni odbor za gostinstvo 
in turizem pri medobčinskem 
odboru sindikata delavcev sto
ritvenih dejavnosti Ptuj je v 
začetku leta organiziral skupaj 
z občinskim odborom sindikata 
v Cakovdu enodnevni posvet o

organizaciji gostinstva in turiz
ma v Medjimurju. Glede na to, 
da so bili takrat sprejeti po
membni predlogi, je dogovorje
no, da bo podobno posvetovanje 
gostinskih in turističnih delav
cev Medjimurja, Ormoža in Ptu
ja letos na jesen v Ptuju. Na 
tem posvetovanju nameravajo 
izdelati načrt predlogov in 
ukrepov za nadaljnji razvoj go
stinstva in turizma na prej ome
njenem območju, ki ga bodo 
predložili skupščinam občin Ča
kovec, Ormož in Ptuj. V osnut
ku načrta se sindikat predvsem 
zavzema za izdelavo dolgoroč
nejšega programa' razvoja go
stinstva in turizma v Medji
murju, v Slovenskih goricah in 
v Halozah.

Na skupnem sestanku pred
sednikov odborov sindikata iz 
Celja, Čakovca, Ptuja in Varaž
dina pa so se pred nedavnim 
dogovorili za izdelavo programa 
vsebinskih priprav občnih zbo-* 
rov osnovnih organizacij sindi
kata. V tej zvezi se že priprav
ljajo tudi na enodnevni seminar 
za predsednike in tajnike osnov
nih organizacij sindikata. V 
okviru sodelujočih občin pa se 
bodo tudi dogovorili o organiza
ciji sindikalnih organizacij za 
delavce, ki so zaposleni v za
sebnem sektorju storitvenih de
javnosti.

Omenili smo le nekatere iz
med akcij, ki se jih vodstvo sin
dikata storitvenih dejavnosti or
moške in ptujske občine loteva 
bodisi znotraj občinskih meja, 
bodisi v širšem prostoru. Vsa ta 
prizadevanja pa nedvomno pri
spevajo k učinkovitejšemu re
ševanju problemov in k načrt
nejšemu razvoju storitvenih de
javnosti na območju sodelujočih 
odborov sindikata delavcev sto
ritvenih dejavnosti. F. B.

Pravna iiosvetovaliiira DE
• VPRAŠANJE:

Delovna organizacija oziroma direktor me je razporedil na 
drugo delovno mesto, o čemer sem prejel pismeno odločbo. Iz 
odločbe ni razvidno, da bi o razporeditvi odločala komisija, 
fazen tega tudi nisem bil vabljen na nobeno sejo samoupravnega 
organa. Iz tega sklepam, da je o moji premestitvi z enega de
lovnega mesta na drugo odločil direktor na lastno pest. Ali je 
takšna razporeditev zakonita in pravilna?

P. T. — Ljubljana

•. ODGOVOR:
Po členu 31. temeljnega zakona o delovnih razmerjih odloča 

0 razporeditvi delavca na delovno mesto delovna skupnost ozi
roma samoupravni organ, torej komisija ali kateri drugi organ. 
Vsekakor je s tem členom določeno, da o razporeditvi mora 
odločati kolektivni organ in ne posameznik. Kateri organ bo 
to, določa ustrezni samoupravni akt oziroma pravilnik delovne 
Organizacije. Le v izjemnih primerih oziroma v izrednih okoli- 
sčinah, ki so konkretno določene v splošnem aktu, denimo višja 
s'la, nadomeščanje nenadno odsotnega delavca in drugo, lahko 
odloči o razporeditvi delavca ena oseba, ki pa tudi mora imeti

to pooblastilo v pravilniku. Torej praviloma odloča o razpo- 
reditvi na drugo delovno mesto le kolektivni organ, izjemoma 
lr> v izrednih okoliščinah pa posameznik, ki mora biti za to 
Posebej pooblaščen. Takšna razporeditev je možna le za toliko 
rasa, dokler trajajo izredne okoliščine, torej gre res le za nujne, 
^časne primere, ki so zato tudi določeni v samoupravnem aktu.

MIRJANA LIPUŽIC

• VPRAŠANJE: ,

V trgovini, kjer delam kot poslovodja, je ugotovljen precejšen 
Primanjkljaj. Delovna organizacija ni zaradi tega že več mesecev 
Odteguje proti moji volji določene zneske od osebnega dohodka.

repričan sem, da primanjkljaj ni nastal zaradi morebitnega 
jP°jega nevestnega ali slabega dela in zato tudi nisem priprav- 
Jen vračati nobenih zneskov, čeprav sem moral že ob nastopu 

jjrja podpisati v delovni organizaciji izjavo, da bom morebitni 
Primanjkljaj pokril v določenem procentu. Ali je podjetje 

Pravičeno odtegovati določene zneske od delavčevega osebnega 
"ohodka proti njegovi volji?

D. K. — Celje

• ODGOVOR:
Po temeljnem zakonu o delovnih razmerjih mora delavec 

povrniti delovni organizaciji škodo, ki. jo je povzročil na delu 
ali v zvezi z delom, in to bodisi da jo je povzročil namenoma 
ali iz nepazljivosti. Škode in okoliščine, v katerih je nastala, 
ugotovi posebna komisija delovne organizacije; če delavec tako 
ugotovljene škode noče povrniti (ker sodi, da je ni povzročil, ali 
pa iz drugih razlogov), mu delovna organizacija ne sme odtego
vati niti najmanjših zneskov od ohsebnega dohodka, temveč 
lahko uveljavlja odškodninski zahtevek po redni sodni poti. 
Sele na osnovi pravnomočne sodne odločbe lahko odteguje do
ločene zneske od njegovega osebnega dohodka.

Delovne organizacije dokaj pogosto kršijo zakonita določila 
in samovoljno, brez sodne odločbe ter proti volji delavca odtegu
jejo določene zneske od njegovega osebnega dohodka. Prvi pogoj 
za odškodninsko odgovornost delavca do delovne organizacije je 
krivda. Krivde pa ni mogoče predvidevati, temveč jo je potrebno 
dokazati.

Po sodbi vrhovnega sodišča Jugoslavije tudi ni veljavna po
godba, s katero bi se delavci zavezali, da bodo povrnili škodo 
— primanjkljaj — ne glede na krivdo. Prav tako je neveljavna 
obveznost, sprejeta ob sklenitvi delovnega razmerja, da bo de
lavec povrnil vsako škodo — primanjkljaj. Glede na citirana 
določila zakona in na veljavno sodno prakso, menimo, da de
lovna organizacija v vašem primeru ni ravnala v skladu z za
konom ter da imate pravico s tožbo pred sodiščem zahtevati 
povrnitev nezakonito odtegnjene zneske. Pred tem pa vložite na 
samoupravni organ delovne organizacije zahtevek za povrnitev 
odtegnjenih zneskov. Morda boste uspeli zadevo rešiti brez 
tožbe, če pa podjetje vztraja, da ste za nastali primanjkljaj 
odgovorni vi, lahko seveda zoper vas vloži tožbo pred sodiščem.

MIRJANA LIPUŽIC

ZavoA »

JLjubljutta f Bee2fc©s>f3®»«5

vabi

k sodelovanju tovariše in 
tovarišice, člane sindikal
ne podružnice, 
ki bi bili pripravljeni 
med člani kolektiva zbi
rati nove naročnike na 
trilogijo Toneta Svetine

»UKANA«
V

Ker Je zanimanje za trilogijo še vedno zelo veliko, bo 
delo ponovno ponatisnjeno. Izid predvidevamo spomladi 
1971. leta. Poverjeniki prejmejo ustrezno provizijo.
V treh knjigah opisuje avtor na 2400 straneh špijonsko 
delo Gestapa in obveščevalno službo partizanov na Slo
venskem med drugo svetovno vojno.
i
Ce želite sodelovati pri zbiranju novih naročnikov v va
šem kolektivu, sporočite zavodu Borec, Ljubljana, Beethov
nova 10 (Knjigotrški oddelek), kjer boste prejeli nadaljnje 
Informacije.

ZAVOD BOREC

PISMO PREDSEDNIKU 
SVETA ZSJ

Velike vode, ki so dolge tedne ogrožale prebivalstvo ob po^ 
reč ju Tise in Tamiša, so se sicer umaknile, zapustile pa so za 
seboj pravo opustošenje. Na pomoč prebivalstvu v poplavljenih 
predelih so priskočili delovni ljudje iz vse države in tako vnovič 
izpričali svojo globoko delavsko solidarnost.

Pa vendar je v solidarnost kanil kanec pelina.
Predsednik občinskega sindikalnega sveta iz Novega Kne- 

ževca je naslovil na predsednika jugoslovanskih sindikatov 
Dušana Petroviča-Saneta pismo, v katerem med drugim pravi:

... »V zadnjem času pa so začele krožiti govorice, da škoda 
ni velika, da smo vse pretirali v želji, da bi iz tega zvlekli neke 
koristi. Te vsekakor neresnične govorice pa so privedle do 
tega, da začeta akcija solidarnosti ni dobila pričakovanih raz
sežnosti, takšnih, kakršnih smo bili navajeni ob podobnih pri
ložnostih.

Ko vas seznanjamo s tem, pričakujemo obenem tudi vašo 
polno podporo ne samo pri akciji solidarnosti, ki jo naša orga
nizacija sindikata brez pridržkov podpira, temveč vašo podporo 
pri drugih ukrepih, ki naj pripomorejo, da bi se sanirala 
škoda...«

Predsednik občinskega sindikalnega sveta v nadaljevanju 
svojega pisma obvešča predsednika sveta ZSJ, da škoda sicer 
še ni dokončno ocenjena, je pa že zdaj očitno, da bo ogromna. 
Tako je na primer že znano, da je družbeni sektor kmetijstva 
utrpel škodo v višini 18 milijonov dinarjev, individualni kme
tijski proizvajalci v višini 15 milijonov dnarjev, škoda na sta
novanjskih zgradbah je ocenjena na 6 milijonov dinarjev, na 
komunalnih objektih in napravah na kakih pol milijona di
narjev itd. Spričo tega prebivalstvo prizadetih področij upravi
čeno pričakuje, da bi morali zvezni organi dati pobudo za 
sanacijo, kot je bil to primer ob katastrofalnem potresu v Bo
sanski krajini.

Razen tega:
9 skladi skupnih rezerv gospodarskih organizacij naj bi pro
učili možnosti za angažiranje sredstev za sanacijo delovnih 
organijacij, ki so utrpele škodo zavoljo elementarne nezgode,
9 vsem družinam, ki jim je vodna stihija porušila streho nad 
glavo, naj ' bi pod ustreznimi pogoji zagotovili dolgoročne 
kredite;
9 odloži se naj odplačevanje anuitet iz investicij v gospodar
stvu v vseh tistih primerih, ko so delovne organizacije utrpele 
škodo, prizadetemu področju bi naj za določen čas odstopili 
proračunske prispevke ter druge dohodke od delovnih in drugih 
organizacij.

d o s h a i n 
H e r. c e, g o v i h a

PRIPRAVE 
NA KONFERENCO

Republiška konferenca Zveze sindikatov Bosne in Hercego
vine je ob koncu minulega meseca organizirala v Sarajevu 
sestanek sindikalnih delavcev iz dvajsetih najbolj razvitih občin 
v republiki. Namen razgovora je bil dogovoriti se o tem, kako 
se kar najbolj temeljto pripraviti na IV. konferenco Zveze sin
dikatov Bosne in Hercegovine, ki naj bi bila ob koncu letošnjega 
leta.

Očitno je, da bo glavna tema na tej konferenci gibanje cen 
in njihov vpliv na porast življenjskih stroškov in na zmanj
šanje življenjskega standarda znatnega dela delavskega raz
reda. Najnovejši podatki namreč kažejo, da so življenjski stro
ški porasli v juniju za 16 % v primerjavi z lanskim povprečjem. 
V zadnjem mesecu in pol se je podražilo skoraj 60 % artiklov 
v skupni prehrambenih proizvodov, cene komunalnih uslug so 
porasle za 20,4 %, obrtniške usluge za 12,8 %,...

Pri vsem tem pa je treba upoštevati tudi to, da v poslednjih 
treh ali štirih mesecih kakih 55.000 do 60.000 delavcev v gospo
darstvu te republike prejema zmanjšane osebne dohodke za
voljo poslovne izgube v številnih delovnih organizacijah. Kakih 
20.000 delavcev prejema svoje osebne dohodke celo z dvo
mesečno zamudo in celo več kot 1000 delavcev skoraj vsak 
mesec prejme minimalne osebne dohodke.
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Kako gospodarimo

»PANONIJA« )
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Neuresničljive
ambicije?!

Pred skupščinsko razpravo o srednjeročnem 
razvoju Jugoslavije

KAKO POSPEŠITI RAZVOJ ODROČNIH POKRAJIN SLOVENIJE

BOLJŠE CESTE IN
MOŽNOSTI ZASLUŽKA

Javna razprava o vsebini srednjeročnega načrta razvoja Ju
goslavije se še ni prav razživela. Zato tudi še ni mogoče celovito 
odgovorti na vprašanje, kako bomo usmerjali naš razvoj v pri
hodnjih letih. Zaenkrat so znana le predvidevanja republik in 
pokrajin, kakšen naj bi bil razvoj na njihovem območju. Lista
nje po gradivih, ki so jih pripravile za jesenske skupščinske raz
prave, pa pove, da bo pri sprejemanju zveznega načrta razvoja 
najtežja naloga, kako povezovati različne interese, predloge in 
zahteve v skladno organsko celoto — v vsestransko utemeljen 
načrt razvoja. Posloviti bi se morali od prakse, da v vseh repub
likah, kjer imamo vsaj nekaj možnosti za to, gradimo podobno 
ali enako industrijo. Vsaka republika ali pokrajina naj bi raz
vijala le tiste panoge proizvodnje, za katerih izdelke lahko naj
več iztrži na domačem ali na tujem trgu.

Vendar pa republike in pokrajine načrtujejo svoj razvoj še 
vedno po starem, to je po načelu: »vsakega malo in vse«. V še
stih od osmih republik oziroma pokrajin prištevajo med osnovne 
smeri razvoja razvoj elektrogospodarstva in barvne metalurgije, 
v sedmih računajo zlasti na razvoj kemične in živilske industri
je, v štirih pa izkoriščanje nafte itd. In kar bo oblikovalcem 
»zadnje inačice« programa razvoja povzročalo največ preglavic 
pri usklajevanju napovedi: povsod predvidevajo višjo stopnjo 
rasti družbenega proizvoda na leto kot 8 %, čeprav kažejo iz
kušnje, da je zašlo naše gospodarstvo v inflacijo še vselej, ko 
smo tako naglo povečevali družbeni proizvod.

Smo mar res že napravili križ čez reformo?!
V Bosni in Hercegovini si bodo v času uresničevanja novega 

erednjeročnega načrta razvoja prizadevali »zaustaviti zaostaja
nje« za splošnim razvojem v državi. To nalogo, pravijo, bi lahko 
uresničili, če bo njihov družbeni proizvod naraščal letno za 2 od
stotka hitreje kot povprečno v državi (po 10 % na leto), kar pa 
ne bo mogoče doseči drugače kot z izrednimi prizadevanji re
publike in z mnogo bolj učinkovito podporo zveze, kot je to ve- / 
Ijalo za dosedanje obdobje.

Po oceni gospodarstvenikov te republike izvirajo osnovne te
žave, ki jih morajo premagovati, iz položaja bosansko-hercegov- 
skega gospodarstva v jugoslovanskem ekonomskem sistemu. 
Osnovni instrumenti in ukrepi ekonomske politike, kot so cene, 
instrumenti zunanjetrgovinske menjave, kreditne politike in 
drugi, ustvarjajo različne pogoje za delo In pridobivanje dohod
ka v posameznih gospodarskih vejah in skupinah, v katerih do
segajo proizvajalci surovin in podjetja, ki se ukvarjajo z nižjimi 
stopnjami predelave (a njihov delež je v gospodarski strukturi 
BiH večji kot povprečno v državi) ob enakem delu slabše fi
nančne rezultate. Ob teh dejstvih pričakujejo v BiH, da jim bo 
uspelo povečevati družbeni proizvod na leto povprečno za 8 % 
ali 9 %, kar naj bi pomenilo — glede na nekoliko hitrejše na
raščanje tamkajšnjega prebivalstva v primerjavi z drugimi pre
deli države — leta 1975 62-odstotno raven povprečnega osebnega 
dohodka na prebivalca v državi. Vendar bi že takšna rast druž
benega proizvoda omogočila, da bi se letošnji dohodek na pre
bivalstva v BiH, ki znaša približno 400 dolarjev, v petih letih 
povečal na 600 do 620 dolarjev, kar je toliko, kolikor zdaj ustvar
jajo v Srbiji. Vsebina »operativnega plana« načrtovalcev raz
voja BiH v prihodnjih petih letih pa je takale: v strukturi indu
strijske proizvodnje se bo občutno povečal delež barvne meta
lurgije, kovinske in elektroindustrije, razen teh pa še kemične 
in prehrambene, naftne, industrije nekovin in proizvodnje elek
trične energije, medtem ko bo začela proizvodnja premoga upa
dati.

Izračunali so, da bo obseg investicijskih vlaganj v prihod
njem petletnem obdobju znašal kakih 27 milijard dinarjev, kar 
naj bi povečalo učinkovitost dosedanjih naložb v gospodarstvu, 
hkrati pa močno spodbudilo ekonomski razvoj republike. Večino 
investicijskih sredstev bodo namenili za gradnjo, razširitev in 
modernizacijo industrijskih zmogljivosti ter za modernizacijo in 
obnovo prometnih zvez.

Ena od pomembnih nalog SR BiH pa še naprej ostaja od
stranjevanje posledic katastrofalnega potresa v Bosanski kra
jini.

Tudi Črna gora še vedno ni uspela premagati izrazite gospo
darske zaostalosti. Ko se je začela ta republika razvijati, skoraj 
ni bila povezana z drugimi predeli države. Tako je še po\dveh 
desetletjih in pol razvoja glavna značilnost Črne gore nerazvi
tost gospodarstva, zadolženost, obremenjenost z izgubami.

Petletni načrt družbenega razvoza bo zato pomenil za gospo
darstvo Črne gore veliko prelomnico in največjo preizkušnjo. 
Gradnja železniške proge Beograd—Bar, aluminijskega kombi
nata, jadranske ceste (vštevši tudi odsek od Bara do Ulcinja), 
rudnika svinca in cinka v Mojkovcu skupaj s flotacijo rude to
varne cementa v Plevljah ter rekonstrukcija in modernizacija 
gospodarstva — vse to naj črni gori odpre pot v družbo raz
vitih republik. Toda na tej poti bo treba premagati veliko oviro 
prav na začetku — v prvih dveh letih uresničevanja plana, ko 
naj bi dogradili skoraj vse naštete objekte. To pa ne bo šlo tako 
lahko. r

Računajo, da bo znašal delež črne gore v skladu za razvoj 
nerazvitih krajev 12,1 %. Zmanjkalo jim bo kakih 500 milijonov 
novih dinarjev.

Največ pozornosti, denarja in skrbi nameravajo v črni gori 
posvetiti razvoju barvne metalurgije in zlasti industriji alumini
ja, razvoju turizma in pomorskega gospodarstva ter razvoju lesne 
industrije. Računajo, da bodo lahko povečevali družbeni proiz
vod za 11 % na leto, če bodo lahko zbrali za investicije 8,7 mili
jarde dinarjev. Lastnih sredstev bodo imeli zelo malo na voljo: 
vsega le 33 % planiranih investicij. Razumlijivo, da zato raču
najo največ na pomoč zveznega sklada za razvoj manj razvitih 
področij država (Nadaljevanje prihodnjič)

V razpravah, kako pomagati odročnim krajem in predelom v Sloveniji, se vse bolj uve
ljavlja prepričanje, da bi morali ta področja predvsem bolje povezati z glavnimi promet
nimi žilami v naši republiki in jih s tem približati večjim potrošnim središčem in trgom. 
Po mnenju republiškega zavoda za planiranje je mogoče takšnim predelom razen z grad
njo sodobnih cest precej pomagati tudi z vodnogospodarskimi posegi, ki naj bi jih finan
cirala vsa slovenska skupnost, in z večjo skrbjo za zaposlitev ljudi, ki v teh krajih iščejo 
delo in zaslužek.

Razveseljivo je, da ni ostalo 
le pri besedah, marveč da smo 
te zamisli začeli tudi uresniče
vati. Tako je upravni odbor re
publiškega cestnega sklada v 
osnutku dolgoročnega razvoja 
cest v Sloveniji predvidel tudi 
modernizacijo cestnega omrežja 
v manj razvitih predelih naše 
republike. Na področju manj 
razvitih območij naj bi zgradili 
76 km avto cest, rekonstruirali in 
modernizirali 119 km od pred
videnih 304 km cest v Sloveniji 
— ali 39 % osnovnega cestnega 
omrežja — razen tega pa obno

vili še 432 km drugih cest, ali 
45 % takšnih cest v Sloveniji. 
Predvideli so tudi obnovo ne
primernih mostov in vrsto ukre
pov za varnost prometa.

Za ceste v manj razvitih ob
močjih naj bi po predlogu dol
goročnega razvoja cestnega 
omrežja v SR Sloveniji name
nili kakih 28 % vseh predvide
nih izdatkov.

IZBOLJŠATI RODNOST 
ZEMLJE

Med pomembne spodbude za 
uspešen razvoj manj razvitih

območij prištevajo gospodar
stveniki tudi vlaganje v razvoj 
vodnega gospodarstva, zlasti pa 
še usposabljanje kmetijskih 
zemljišč za intenzivno kmetij
sko proizvodnjo, saj je večji del 
slabo produktivnih zemljišč v 
Sloveniji prav na teh območjih. 
Ta zemljišča je treba ali osu
šiti ali namakati. Modema teh
nika osuševanja in namakanja 
zahteva tudi gradnjo večjih ali 
manjših vodnih rezervoarjev, ki 
ustvarjajo nove možnosti za raz
voj turizma. Pri vsem tem je

GRADBINCI DELAJO 
S POLNO PARO

Doma gradbena dejavnost naglo narašča — nazaduje pa na tujem # Še 
večji razmah gradenj ovira predvsem pomanjkanje gradbenega materiala

je neusklajeno naraščanje nji
hove proizvodnje z narašča
njem gradbene dejavnosti. Indu
strija gradbenega materiala ih 
železarne bodo morale povečati 
svojo proizvodnjo znatno bolj 
kot doslej, da bi zadovoljile 
vedno večje povpraševanje, ali 
pa bo treba količine gradbenega 
materiala, ki ga manjka, uvo
ziti.

V gradbeništvu imajo težave 
tudi pri nabavi domače in uvo
žene opreme. Razen tega, da je 
kvaliteta doma izdelanih stro
jev slaba, da so cene pretirane, 
dobavni roki pa predolgi, pri
manjkuje tudi rezervnih delov, 
zlasti za mehanizacijo, kupljeno 
v tujini.

Cene gradbenih storitev še 
vedno rastejo, zlasti v stano
vanjski izgradnji, kjer še nismo 
razjasnili problemov glede so
udeležbe investitorjev, občin, 
cen zemljišč, komunalnih daja
tev in druga.

Projektantske organizacije 
imajo največkrat na voljo pre

kratke roke za izdelavo tehnič
ne dokumentacije. Zaradi nagle 
izdelave je le-ta pomanjkljiva, 
zato med gradnjo odkrivajo na
pake, kar se negativno odraža v 
kvaliteti in ceni del. Pogosto 
prihaja do dragih napak pri 
gradnji investicijskih objektov 
kot tudi pri proizvodnji gradbe
nega materiala, ker mnogi pro
jektanti, izvajalci del in proiz
vajalci gradbenega materiala 8£ 
poznajo veljavnih predpisov, 
normativov in standardov. Te
žave še povečuje veliko število 
pravilnikov in neurejenost pred
pisov na polju gradbeništva in 
projektiranja.

Vendar — konjunktura je tu, 
treba jo je izkoristiti, kdo bi 
gledal na »takšne malenkosti«.

A polna para, pod katero 
dela naše gradbeništvo, ne po
meni nič dobrega. Ventile, ki so 
zadrževali investicijsko rast, 
smo preveč odvili. Tako obsež
ne gradnje na kredit lahko rode 
samo inflacijo, nič drugega!

potrebno posebej poudariti, da 
gre pri vodno-gospodarskih po
segih za takšna zemeljska dela, 
ki bi z njimi lahko zaposlili tudi 
del odvečne delovne sile.

35.000 NOVIH DELOVNIH 
MEST

Znano je, da živi na manj 
razvitih območjih — kljub moč
nemu trajnemu in sezonskemu 
odseljevanju zaradi agrarne pre
naseljenosti ter pomanjkanja 
delovnih mest izven kmetijstva 
— veliko več ljudi, kot se jih 
doma lahko zaposli. Po približ
nih ocenah znašajo presežki de
lovne sile v kmetijstvu na teh 
območjih približno 8000 oseb- 
Razen tega je prijavljenih pri 
zavodih za zaposlovanje še ka
kih 3500 nezaposlenih. Tem pre
sežkom delovne sile je treba 
prišteti še naravni prirastek 
prebivalstva, ki bo v obdobju 
1971—1975 znašal kakih 24.000 
oseb. Tako bomo morali v pri
hodnjem srednjeročnem obdob
ju za zaposlitev teh ljudi zago
toviti 35.500 novih delovnih 
mest.

Razpoložljiva delovna sila ne
dvomno pomeni prednost 
razvoj manj razvitih območij- 
V zvezi s tem pa je treba ta
koj poudariti, da je kvalifika
cijska struktura te delovne si|e 
zelo neugodna, saj je že osip 
otrok v osnovnih šolah zelo vi
sok. Tako je na primer v šol
skem letu 1968/1969 znašal 507« 
medtem ko je bil v SR Slove
niji približno 38 %.

V našem nadaljnjem razvoj11 
bi morali zaradi izboljšanja kva
lifikacijske strukture zaposlenih 
na manj razvitih območjih 
predvsem doseči zmanjšanj6 
osipa v osnovnih šolah in s teh1 
omogočiti večje vključevanj6 
mladine v nadaljnje šolanj6’ 
Razen tega bi bilo potrebno v 
večji meri kot doslej skrbeti tu
di za dopolnjevanje znanja 
zaposlenih in preostalega od
raslega prebivalstva, saj se 12 
zaostalosti ni mogoče izkopati h- 
z naložbami, ampak predvsed1 
z znanjem.

Vsi omenjeni in drugi ukrep* 
bodo zahtevali precej denarj®’ 
ki pa ga v Sloveniji, ki jo ra
zen naravnih lepot »krasi« tud 
zastarela industrija, nimamo p® 
pretek. Ne glede na obseg sred
stev, ki so na voljo, pa bo P0^ 
trebno dati prednost manj ra®/ 
vitim območjem, saj so pomoč1 
najbolj potrebna. V. B.

Gospodarstveniki so izraču
nali, da je vrednost opravljenih 
gradbenih del v prvih petih me
secih letos za 48 % večja kot v 
istem obdobju lani, število efek
tivnih delovnih ur pa se je po
večalo le za 18 %. Gradbeništvo 
je torej v konjukturi kot nobe
na druga panoga! Večina grad
benih podjetij ima že 60—80 % 
sklenjenih pogodb od predvide
nega letnega plana, nekatera pa 
imajo letošnje zmogljivosti že v 
celoti razprodane. Gradbena 
operativa ima veliko dela pred
vsem zaradi gradnje hitre ceste.

Za gradnjo stanovanj so v 
prvih petih mesecih letos skle
nili pogodb v vrednosti 613,5 
milijona dinarjev; lani v istem 
času pa le za 424,2 milijona 
dinarjev. Letos torej za 45 % 
več.

‘Dejavnost slovenskih gradbe
nih podjetij na tujih tržiščih pa 
upada. V zahodnoevropskih dr
žavah, kjer so naša gradbena 
podjetja razmeroma močno za
stopana, se je že ob koncu lan
skega leta pojavila velika kon
kurenca.. Vsekakor bo to Že v 
bližnji prihodnosti terjalo pro
učitev možnosti za izboljšanje 
konkurenčnih sposobnosti grad
benih podjetij na inozemskih 
trgih.

Po podatkih za obdobje ja
nuar—marec 1969 je bilo v tu
jini zaposlenih 1533 gradbenih 

• delavcev, v istem obdobju letos 
pa le še 1211 delavcev ali 21% 
manj!

Gradbena podjetja imajo v 
tujini zaposlene pretežno kvali
ficirane delavce. Posledica tega 
je pomanjkanje kvalificiranih 
delavcev na domačih gradbiščih. 
To se že odraža v slabi kako
vosti gradbenih in obrtniških 
del. Težave v gradbeni operativi 
pa povzroča predvsem pomanj
kanje gradbenega materiala. 
Primanjkuje cementa, betonske
ga in profilnega železa, patent
ne žice in kablov za prednapeti 
beton, polne opeke, lesa, ra- 
diatorjev, instalacijskih cevi, 
pocinkane pločevine, siporeksa, 
durisola, surovin za asfaltna 
dela in osnovnih materialov za 
montažerska dela. Osnovni vzrok 
vedno večjega pomanjkanja 
vseh vrst gradbenega materiala
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DRŽAVI

JE SPECIALIZIRANO PODJETJE ZA VZREJO IN PREDELAVO 
NINE IN SODI ME DNAJVEČJE TOVRSTNE PROIZVAJALCE V 
PRIPOROČA VAM SVOJE KVALITETNE PROIZVODE:
• VALILNA IN KONZUMNA JAJCA • DAN STARE PIŠČANCE • MOČNA 
KRMILA • ZAKLANO PERUTNINO • PERUTNINO V KOSIH • MESO IN 
MESNE IZDELKE • DIVJAČINO
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Kako gospodarimo

OKNA

inles VRATA
a ,| POLKNA 

PRODAJA 
NA

ribnica KREDIT

NOVOGORIŠKI »GOSPODARSKI« ČUDEŽ

Ali veste..
.da je kreditna banka > 

J Zagreba sprejela pravilnik, ki i 
‘ omogoča doslej najugodnejše J
> pogoje za stanovanjske kredi- < 
I te v Jugoslaviji. Če namenski'< 
| varčevalec za stanovanje oro-! 
■ či vlogo na 5 let, ima po pre- < 
I teku te dobre pravico do 25-! 
; letnega kredita v znesku 260% ,
> od oročene vsote. Banka bo; 
J odobravala kredite tudi za \ 
J adaptacije, investicijsko vzdr- ]
> ževanje ter večje popravke' 
, stanovanj in stanovanjskih'
J zgradb na osnpvi namenske
• štednje oziroma oročenega de-'
! pazita. Vloga v konvertibilni < 
] valuti takoj dobi 260% kredit*,
| pod pogojem, da se oroči na;
! 10 let. Za kredit z rokom 10 <
‘ let je obrestna stopnja 2 %, 1

* za 15 let 2,25%, za kredite
> preko 15 let pa 2,5 %;

da je trgovinski spora-!
; zum, podpisan s predstavniki J 

EGS 19. marca v Bruslju,'
| ustvaril stabilne in normalne <
| pogoje za našo blagovno me- J 
! njaix> v prihodnjih 3 letih. Z <
! dnevnega reda je zbrisal de- <
; bate in iluzije, da predstavlja- J 
\ jo probleme le visoki prelev- 
] mani in druge težave, ki jih J 
' povzroča EGS,. ter usmeril na-',
! še gospodarstvenike v to, da' 
se bodo lotili pravih vzrokov* 
težav v stikih s tujim trži- J 

' ščem. T?i vzroki so: maloserij- <
! ska proizvodnja in zaostala, <
; draga trgovina. Sporazum je *
> pričel veljati 1. maja. Praktič- <
I no izvajanje tega sporazuma <

bo prevzel »mešani komite«,$ 
ki bo skrbel tudi za razvijanje' 
gospodarskega sodelovanja] 
sploh.

Veliki uspehi 
majhne industrije

V šestih letih se je Nova Gorica med slovenskimi občinami glede stopnje raz
vitosti povzpela s 25. na 10. mesto O Po vzoru sosedov onstran meje tudi v 
novogoriški občini skrbno razvijajo tako imenovano majhno industrijo

Doslej smo se na tiskovnih konferencah, ki jih občasno

prireja predsednik novogoriške občine, skoraj vedno po- 

govarjali le o hitri cesti Šentilj—Nova Gorica. Tudi na 

zadnji konferenci smo se spet dotaknili ceste. »Nočemo 

biti na periferiji...,« Je dejal novogoriški župan Rudi 

Šlmac. »V zadnjem času hočejo odriniti s prioritetnega 

spiska gradnjo odseka hitre ceste od Razdrtega do Nove 
Gorice, čeprav je bil o cesti sprejet zakon...«

Vendar Je bila tokrat osnovna tema razgovora nadalj- 

nji razvoj novogoriške občine in zlasti majhnih industrlj- 
skih podjetij.

Novogoriško gospodarstvo je 
kljub samorastniškemu razvoju 
doseglo visoko raven. Gospodar
ske organizacije v tej občini so 
imele lani že 1,9 milijarde N-di- 
narjev realizacije. Moč tega go- 
spodastva je že tolikšna, da se 
v načrtovanju prihodnosti lah
ko v marsičem zanaša na lastne 
sile. Samo v novogoriški občini 
dosežejo na leto od 150 do 160 
milijonov N dinarjev akumula
cije, ki služi predvsem na
daljnjemu razvoju gospodarstva 
in občine nasploh. V naslednjih 
petih letih računajo, da bo no
vogoriško gospodarstvo akumu
liralo blizu 900 milijonov N di
narjev.

Ob tolikšnih finančnih sred
stvih pa prav gotovo ne bo po
sebnih ovir, da Novogoričani ne 
bi uresničili ambicioznih razvoj
nih programov občine. Se na
prej bodo v razvoju občine vo
dilne že zdaj močne delovne or-

Z GRENKOBO 
NA POT!

(Nadaljevanje s 1. strani)
Zvišale temperaturo, je bil tako 
odložen za kasnejši čas. Banke, 
ki so hkrati dobile še nekatere 
olajšave — gre za predpise v 
zvezi z obvezno stopnjo njihove 
likvidnosti — naj bi torej v na
slednjih dneh poiskale kakršne
koli možnosti za zbiranje sred
stev, ki jih potrebujejo, da bi 
sredi tega meseca in pa prvega 
septembra, ko bodo podjetja iz
plačevala osebne dohodke, zago
tovila denar vsaj »kritičnim« 
podjetjem. To pa pomeni, da 
bodo morale denar vzeti tam, 
kjer je, torej pri najboljših go
spodarjih. Da bi to dosegle, se 
banke s svojimi partnerji že za
čenjajo sporazumevati o spre
membah trenutno veljavnih kre
ditnih pogodb v tem smislu, da 
bi podjetja denar vrnila prej, 
kot pa jih obvezujejo pogodbe. 
Tako bi banke prišle do denarja, 
s katerim bodo tudi v prihodnje 
ugasile« najbolj kritične prime
re; omogočile naj bi torej izpla
čilo osebnih dohodkov v podjet
jih, kjer bi sicer prišlo do težav 
In neljubih dogodkov, oziroma 
v podjetjih, ki nimajo likvidnih

sredstev, venddt pa so knjigo
vodsko aktivna.

Sprejem navedenega predpi
sa je ZIS utemeljeval z zahtevo, 
da je na vsak način treba umi
riti porabo, medtem ko so šte
vilni poslanci in tudi guvener 
Narodne banke SFRJ menili, da 
po tej poti tega ne bomo do
segli,. ampak da se bodo težave 
samo še stopnjevale. Kakor lah
ko vidimo, praksa potrjuje nji
hove napovedi, saj je predpis že 
bil »omiljen«, oziroma so odlo
žili začetek njegovega izvajanja. 
Če pa je tako, je na mestu vpra
šanje, zakaj je bila potrebna 
takšna naglica, zakaj so si ban
ke in gospodarske organizacije 
morale nakopati dodatno delo 
po »horuk metodi«? Problemov 
namreč zaradi sprejema nave
denega prepisa ni nič manj, am
pak smo jih samo preložili na 
prihodnje tedne in mesece, kot 
da bi jih tedaj laže razrešili.

Drugo k drugemu: Janezek 
zna, kar se je naučil. Če ZIS 
»vozi na lastno odgovornost«, ne 
da bi odgovarjal za posledice 
take vožnje, ni prav nič čudne
ga, če se po njem zgleduje tudi 
gospodarstvo.

MILAN GOVEKAR

ganizacije, kot so tovarna po
hištva »Meblo«, tovarna salonita 
in cementa v Anhovem, Iskrina 
tovarna avtoelektrike, »Vozila« 
Gorica in še nekatera druga. Ob 
teh »velikih« pa po vzoru Itali
janov tudi v novogoriški občini 
razvijajo tako imenovana majh
na industrijska podjetja ali kot 
tu na kratko pravijo »piccola« 
industrija. Teh nekaj podjetij — 
med njimi Goriške opekarne, 
podjetje za predelavo plastičnih 
maš Poligant v Volčji dragi in 
kmetijsko zadrugo — smo novi
narji skupaj s predsednikom in 
drugimi predstavniki novogori
ške občine tudi obiskali. Prostor 
nam žal ne dopušča, da bi na ši
roko spregovorili o vseh teh de
lovnih organizacijah. Zato se 
bomo omejili le na zgoščen pri
kaz uspešnosti gospodarjenja v 
Goriških opekarnah in Poliga- 
lantu, ki sta morda najbolj ti
pična predstavnika naglo razvi
jajoče »piccola« industrije.

GORIŠKE OPEKARNE:
Šestina slovenske

PROIZVODNJE

Naš obisk v Goriških opekar
nah v Biljah je bil izredno za
nimiv in v marsičem presenet
ljiv. Spoznali smo lahko, da tu
di v takšnih delovnih kolekti
vih, ki zaposlujejo po 100 ali 
največ 200 delavcev, prav tako 
nenehno skrbijo za moderniza
cijo, za organizacijo dela, Skrat
ka za vse tisto, kar je potrebno 
za dobro poslovanje.

Majhni delovni kolektivi tež
ko dobijo kredite, saj so po na
vadi za banke nezanimivi. Zato 
je vse, kar naredijo, plod njiho
vih prizadevanj. Wsi ti kolektivi, 
med njimi tudi Goriške opekar
ne, predstavljajo prave samo
rastnike.

Tako nam je pripovedoval 
direktor Goriških opekarn tova
riš Ciril Bavčar, ko nam je raz
kazoval enega najsodobnejših 
obratov pri nas za proizvodnjo 
opeke, »Proizvodnjo najrazlič
nejših opečnih izdelkov smo že 
tako modernizirali, da je fizič
nega dela zelo malo. Praktično 
vse opravijo stroji,« je pojasnje
val direktor opekarne.

Kamorkoli smo se ozrli, sami 
novi stroji, vse je speljano na 
tekočih trakovih, vpeljali so pa- 
letizacijo in viličarji so glavno 
transportno nakladalno sredstvo. 
Tako je v obratu v Biljah. Go
riške opekarne pa imajo še tri 
obrate: še enega v Biljah in dva 
obrata v Renčah.

MONTAŽNO PODJETJE

Elektrokovinar
PTUJ, ZADRUŽNI TRG 8

• montaža termoenergetskih naprav — izdelava in montaža jeklenih konstrukcij in 
rezervoarjev — vodovodne instalacije in centralna kurjava — elektroinstalacije 
jakega in šibkega toka — klimatske in ventilacijske naprave

• proizvodnja mikroelektričnih motorjev
• servisi: elektromehanika, radio in televizija, avtomehanika, ključavničarstvo, kle

parstvo, vodovod in centralna kurjava
VSEM DELOVNIM LJUDEM ČESTITAMO ZA PRAZNIK OBČINE PTUJI ■

»Štirideset kubikov gline 
predelamo na uro,« je nadalje
val direktor. »Letos pa računa
mo, da bomo proizvedli blizu 
56 milijonov opečnih enot.«

To predstavlja nič manj kot 
šestino vse slovenske proizvod
nje. Preostalih pet šestin opeč-' 
nih izdelkov pa proizvede 24 
slovenskih opekarn.

Za modernizacijo obrata v 
Biljah so porabili blizu 7,5 mili
jona novih dinarjev, v pretežni 
večini lastnih sredstev.

Poslovanje Goriških opekarn 
pa je izjemno še v nečem:

»Glede na to, da smo ob meji 
in da je na italijanski strani in
dustrija gradbenega materiala 
izredno močno razvita, saj v 
Furlaniji in Benečiji v 26 ope
karnah proizvedejo letno blizu 
700 milijonov opečnih enot, mo
ramo tudi mi, če hočemo ostati 
konkurenčni, cene svojim izdel
kom zelo prilagoditi cenam na 
italijanski strani,« je pojasnje
val vodja komerciale Goriških 
opekarn. »Z drugimi besedami 
povedano: zidak prodajamo po 
38 par, medtem ko ga druge slo
venske opekarne lahko proda
jajo celo po 45 do 50 par. Pri 
takšnih cenah izgubimo letno 
najmanj 3 milijone novih dinar
jev akumulacije. Toda tako mo
ra biti, sicer ne bi prodali niti 
ene opeke.«

POLIGALANT: POPREČJE
OSEBNIH DOHODKOV 

1420 N-DIN
Iz majhne obrtniške delav

nice je v Volčji dragi zrasla že 
prava tovarna za predelavo pla
stičnih mas. Da je to točno, smo 
se lahko prepričali iz pripovedi 
tehničnega vodje Petra Cebohi- 
na in Ivana Kebra, sekretarja 
podjetja:

»Trenutno naša tovarna 
sestoji iz štirih obratov. V glav
nem obratu proizvajamo naj
različnejšo embalažo, nato obrat 
brizgalnih strojev, obrat umet
nih zob, kjer letno lahko proiz
vedemo 8 milijonov zob, in še 
obrat za proizvodnjo plastičnih 
rolet. Lani je znašal bruto do
hodek že 24 milijnov N-dinar- 
jev, k temu pa je kajpak treba 
prišteti še amortizacijo. In še en 
podatek, ki je zelo značilen za 
hitro rast našega blizu 200-član- 
skega delovnega kolektiva: po
prečni osebni dohodki so lani 
znašali že 1420 N-dinarjev na 
zaposlenega...«

V Poligantu že kujejo načrte 
za prihodnost. V kratkem na
meravajo zgraditi nove proiz
vodne prostore s površino 1300 
kvadratnih metrov. »Blizu 2 mi
lijona N-dinarjev bomo investi
rali svojega denarja v te prosto
re. To nam veliko pomeni, saj 
bomo prvič lahko prišli do pre
potrebnih skladišč,« je pripom
nil sekretar podjetja Ivan Ke
ber.

Toliko o teh dveh delovnih 
kolektivih. Za marsikoga nismo 
povedali nič novega, nič prese
netljivega. Toda če dodamo, da 
je takšnih delovnih kolektivov v 
novogoriški občini nekaj deset 
in da nobeno ne posluje na robu 
rentabilnosti, kaj šele z izgubo, 
potem smo razvoja novogoriške
ga gospodarstva resnično lahko 
veseli.

MILAN ZIVKOVIC

Gorenjski sejem 
odprt

Od 7. do 18. avgusta bo v Kranju Gorenjski sejem. 
K uspehom prejšnjih let so želeli letos dodati še nove 
razstavne prostore v Savskem logu, česar pa, žal, zaradi 
pomanjkanja sredstev ni bilo mogoče storiti. Zaradi tega 
pa sejem ne bo prav nič manj zanimiv. Prireditelji obljub
ljajo, da bo sejem pester še bolj kot lani.

Letos sodeluje na Gorenjskem sejmu 375 razstavljavcev, 
od tega 314 domačih in 61 tujih. Od inozemskih razstav
ljavcev so najbolje zastopani Italijani — kar 28 jih je, 
22 jih je iz Avstrije, 3 iz NDR, po dva pa iz Švedske, 
Danske in Švice ter po eden iz Japonske, Holandije in 
Liechtensteina.

Iz vsega tega je razvidno, da bo tudi letošnji sejem 
dosegel visoko raven tako po številu eksponatov kakor 
tudi po kvaliteti. Pestrost in zanimivost sejma pa dovolju
je predvidevanja, da se bo letos povečalo tudi število obi
skovalcev. Mimogrede: lani je Gorenjski sejem obiskalo 
185.000 ljudi, od tega kar 50.000 tujcev.

Letošnja sejemska prireditev bo na treh razstaviščih: 
Razstavišče I — osnovna šola »Simon Jenko«. Tu bodo 

razstavljali in prodajali Izdelke lesne in živilske industri
je, opremo za gostinstvo, kmetijstvo in gospodinjstvo, 
usnjeno galanterijo, kozmetiko. Na zunanjem razstavišč- 
nem prostoru bo razstavljena lahka in težka kmetijska 
mehanizacija.

Razstavišče II — »Tekstilna šola«. Tu bo zastopana 
predvsem tekstilna industrija, konfekcija, pletenine, obu
tev itd. Posebno zanimiva bo razstava zmrzovalnikov za 
potrebe gostinstva in kmetijskih gospodinjstev. Na zuna
njem prostoru bodo razstavljena dvokolesa, mopedi, avto
mobili, gradbeni stroji, kmetijska mehanizacija itd.

Razstavišče III — Delavski dom »Franca Vodopivca«. 
Obiskovalci si bodo tu lahko ogledali tekstil, izdelke elek
troindustrije, plastiko, tehnično in gumarsko blago, peči 
za ogrevanje itd.

V območje sejemskih površin je potrebno šteti tudi 
avlo skupščine občine Kranj, kjer bo vsak dan velika 
mednarodna modna revija ter gostinski prostor. M. P.

%■:> >

pohištvo 
in oprezna, 
za vaš dom.
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GOSPODARJENJE RAVENSKIH ŽELEZARJEV

Razprodani do 1971
Proizvodne zmogljivosti ra

venske Železarne so zasedene 
vse do konca leta 1971. Osnov
na naloga kolektiva koroških 
jeklarjev je zdaj povečati pro
izvodnjo in storilnost, da bi tako 
velika naročila zagotovo in čim- 
prej tudi izpolnili. V tej tovar
ni plemenitih jekel so zadnje 
mesece sprejeli številne ukrepe, 
ki naj omogočijo povečanje pro
izvodnje. Pri tem posvečajo še 
posebno pozornost racionaliza
ciji — predvsem zato, ker ra
venski železarni manjka tako 
kvalificirane kot nekvalificirane 
delovne sile.

Pomembno je zlasti, da so 
koroški jeklarji uspeli povečati 
v zadnjem času proizvodnjo v 
valjarni. Medtem ko so prejšnje 
mesece proizvedli med 3500 do 
5000 ton izdelkov, so jih junija 
že 7500 ton. To se je odrazilo 
tudi v rekordni realizaciji me
seca junija, ko so izdelali za 38 
milijonov dinarjev izdelkov, ali 
za 11,7 odstotka več, kot so 
predvidevali. Ravenski železarji

zato upravičeno napovedujejo, 
da bodo letošnji proizvodni na
črt, 400 milijonov dinarjev ne 
samo dosegli, pač pa tudi pre
segli.

Ob hkratnem povečanju pro
izvodnje se Železarna Ravne na 
Koroškem v vse večji meri 
vključuje v izvoz. Do konca ju
nija so koroški jeklarji dosegli 
petino realizacije z izvozom, in 
to predvsem na področjih s kon
vertibilno valuto. Glavni uvoz
nik izdelkov iz plemenitih ko
roških jekel je Zvezna republika 
Nemčija, kamor izvažajo tudi 
kovane izdelke, jeklene ulitke 
za nemško avtomobilsko indu
strijo. dele velikih ladijskih 
diesel motorjev in velike eks
centrične stiskalnice. Z izvozom 
nameravajo letos zaslužiti več 
kot 5 milijonov dolarjev. Po
membno je, da je izvoz izdelkov 
iz Železarne Ravne na Koro
škem v zadnjih letih večji, kot 
pa je uvoz potrebnega repro
dukcijskega materiala.

(ma)
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Kreditna banka 
Ptuj
0 opravlja kreditne, devizne, depozitne In vse druge Bančne 

posle
9 ugodno obrestuje dinarske in devizne naložbe 
# nagrajuje vlagatelje in jih zavaruje za vse primere 

nezgod

VSEM DELOVNIM LJUDEM ČESTITAMO ZA PRAZNIK OBČINE PTUJ!
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Iz naše družbe

DOPISNIKI POROČAJO
• KOPER

MNENJSKA RAZISKAVA 
O SAMOUPRAVLJANJU

Pri uresničevanju 15. amandmaja so se v delovnih organizacijah 
srečali s številnimi vprašanji, dilemami, mnenji In razmišljanji, kako 
In na kakšen način v prihodnje opredeliti razvoj samoupravnih odnosov. 
Nekatere delovne organizacije so se odločile preoblikovati svoje samo
upravne organe (Tomos, Slavnlk-Koper), druge pa so spet videle bistvo 
ustavnih sprememb v tem, da dajo čim več samoupravnih pravic osred
njemu organu — delavskemu svetu (Eiektro Gorica, Mlinotest Ajdov
ščina, Mehanotehnlka Izola). Ta razmišljanja so spodbudila tudi obalni 
sindikalni svet ter obalno konferenco Zveze komunistov Koper, da sta 
se posvetila obravnavi tovrstne problematike. Pri tem se je pokazalo, 
da bi bilo treba študijsko obdelati pristop delovnih kolektivov k uveljav
ljanju XV. ustavnega amandmaja. Posebna skupina sociologov Je zato 
zbrala mnenja delavcev obalnega območja o samoupravljanju, tako 
da je pred dnevi Izšla raziskava »Mnenje delavcev o samoupravljanju«, 
ki jo bodo zdaj s pridom uporabili tako v .delovnih kolektivih kot v 
družbeno-polltičnih organizacijah pri nadaljnjem snovanju samoupravnih 
odnosov.

K. C.

V TOVARNI ELEKTROPORCELANA NA IZLAKAH OBLIKUJEJO 
SVOJO KADROVSKO POLITIKO

POT DO STROKOVNJAKOV
Na 10 c.cero

Podjetje izdeluje: kvalitetno posteljnino za gospo
dinjstvo s poudarkom na strojno vezenih vzorcih, 
kvalitetno in zelo uporabno gostinsko konfekcijo 
ter strojno klekljano čipko.
Se priporočamo!
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Ni podjetja, kjer ne bi potrebovali strokovnjakov, se 
pravi delavcev, ki uspešno opravljajo delo na vseh de
lovnih mestih in imajo za svoje delo nujno potrebno stro
kovno izobrazbo in delovne izkušnje.

Tako nekako so mi pred meseci pripovedovali v To
varni elektroporcelana v Izlakah. Včeraj pa sem v Izlaš- 
kem kemičarju bral, da te zamisli že uresničujejo.

Mato Filipič, sekretar podjet
ja, je v članku pod naslovom 
»Kadrovska politika in izobraže
vanje« med drugim zapisal: 

»Ugotavljam, da se kvalifika
cijski sestav sicer izboljšuje, da 
pa še ni dosegel tiste ravni, ki 
bi bila zaželena in potrebna. 
Zato smo nujno morali ugotovi
ti, kakšno kvalifikacijsko struk
turo zahteva naš sedanji in bo
doči proizvodni proces.«

Delavski svet je na zaseda
nju dne 5. 6. 1970 leta sprejel 
pravilnik o organizaciji in siste
matizaciji delovnih mest, ki za 
vsako delovno mesto določa 
funkcijsko vrsto, zahtevani po
klic, funkcionalno dodatno zna
nje, delovne izkušnje, osebne 
zahteve, spol, starost in dopust
no stopnjo invalidnosti«.

Vendar, kot pravijo v Izla
kah, je to le prvi korak. Kajti 
»samo določiti, kaj mora dela
vec vedeti in znati, da je lahko 
razporejen na delovno mesto, ni 
dovolj«. Pomembneje je, dolo
čiti, da te zahteve, seveda ob 
upoštevanju pogojev in možno
sti, tudi uresničijo

V desetem členu pravilnika 
je rečeno:

»V šestih mesecih po uvelja
vitvi tega pravilnika mora od
bor za delovna razmerja sklepa
ti o razporeditvi delavcev, ki ni
majo s to sistematizacijo dolo
čenih pogojev za delo na delov
nem mestu, na katerega so raz
porejeni, in določiti:

— delavci z najmanj dvaj
setletno delovno dobo in z naj
manj desetletnim neprekinjenim 
delom v podjetju, od tega naj
manj pet let na sedanjem de-

ODMEVI

MAJŠPERK
V tovarni volnenih izdel

kov niso kdove kako bogati, 
pa so kljub temu namenili ne-

lovnem mestu, ki so se uvelja
vili s svojim delom in z delov
nimi uspehi, lahko izjemoma 
ostanejo na delovnem mestu, če 
jim manjka ena stopnja do za
htevane izobrazbe;

— posamezni delavci, ki ne 
izpolnjujejo s to sistematizacijo 
določenih zahtev glede strokov
ne izobrazbe in znanja, uvelja
vili pa so se s svojim delom, 
ostanejo na dosedanjih delovnih 
mestih pod pogojem, da si pri
dobijo oziroma izpopolnijo stro
kovno znanje v naslednjih ro
kih: visoko izobrazbo v petih le
tih, višjo izobrazbo v treh letih, 
srednjo izobrazbo v štirih letih. 
Če tega roka ne upošteva, oziro
ma če do 1. 10. 1970 leta ne 
predložijo dokumentov o vpisu 
v ustrezno šolo, bodo razporeje
ni na drugo delovno mesto po 
svoji strokovnosti. Na drugo de
lovno mesto jih lahko razpore
dijo takoj, ali pa tedaj, ko začne 
delati na tem delovnem mestu 
delavec, ki izpolnjuje zahtevane 
strokovne pogoje.«

V Tovarni elektroporcelana 
so storili tudi drugi korak.

Kadrovska služba v podjetju 
sestavlja sezname vseh delov
nih mest z zahtevanimi pogoji 
in vnaša vanje imena delavcev, 
ki so razporejeni na ta delovna 
mesta, njihovo strokovno izo
brazbo, delovne izkušnje in dru
ge podatke. Na podlagi teh sez
namov bo komisija za strokovno 
izobraževanje ugotovila, kakšen 
je dejanski kvalifikacijski se
stav, kakšen mora biti kvalifi
kacijskih sestav in koliko ter 
kakšnih kadrov potrebujejo. S 
pomočjo teh podatkov bo komi-

kaj denarja za letovanje otrok 
s tega sicer še vedno slabo 
razvitega predela Haloz. Tako 
bo na račun podjetja letovala 
ena izmena šolskih otrok v Bio- 
gradu na moru, kjer ima ptuj- 

počitniška skupnost svojska
dom.

sija sestavila: kratkoročni plan 
potreb po strokovnih kadrih, 
dolgoročni plan kadrovanja in 
načrt za štipendiranje ter stro
kovno izobraževanje.

Končno bo treba storiti še 
tretji korak.

Odbor za delovna razmerja 
bo na podlagi seznamov delav
cev po delovnih mestih glede na 
njihovo strokovno izobrazbo in 
delovne izkušnje ter ugotovitev 
komisije za strokovno izobraže
vanje izvedel selekcijo in raz
poreditev strokovnih kadrov.

Mato Filipič pravi:
»Naloga odbora za delovna 

razmerja je dokaj zahtevna in 
odgovorna. Nič dobrega ne bo 
moč storiti, če tega prizadevanja 
ne bodo podprli delavski svet, 
poslovni odbor in tudi delavci, če 
ne bo podjetje redno dodeljeva
lo sredstev za štipendiranje ter 
za strokovno izobraževanje in 
izpopolnjevanje. In še nečesa ne 
smemo pozabiti! Pretežna veči
na novih sodelavcev, torej stro
kovnjakov, verjetno ne bo pri
šla iz naše komune, pač pa iz 
drugih krajev. Zahtevali bodo 
družinska in samska stanovanja. 
Vemo, da ima podjetje skromen 
stanovanjski sklad in da ga bo 
treba povečati. Dobra kadrovska 
in stanovanjska politika pa tudi 
tega problema ne bo pustila 
vnemar in ga bo, kot vse te
žave doslej, uspešno reševala.«

Rad bi zapisal, da povsod 
urejajo svoje kadrovske proble
me tako, kot jih urejajo v Iz
lakah. Pa tega ne morem. V 
mnogih podjetjih le govorijo, 
kako pomembni so strokovnja
ki, te resnice pa ne znajo uve
ljaviti v dejanjih, dokler jih k 
temu ne prisili prazna blagajna.

J. V.

® VELENJE
Občinska zveza Društva prija

teljev mladine iz Velenja je zago
tovila vse potrebno, da bo odšlo 
na morje kakih 310 predšolskih 
in šolskih trok iz občine. Doslej 
se je v domovih na Debelem rtiču 
in v Baški že zvrstilo 120 otrok. 
Starši prispevajo 59 odstotkov 
stroškov, več kot 100 otrok pa bo 
letovalo brezplačno, saj so iz so
cialno najbolj šibkih družin. Za
slugo za to, da bo lahko letovalo 
toliko otrok iz Velenja, velja pri
pisati tudi občinskemu svetu, ki 
je v sorazmerno prazno blagajno 
prispeval- več kot 20.000 N-din,

• BLEJSKA 
DOBRAVA

31. julija so tu odprli obrat 
kranjske Iskre, v katerem bodo 
montirali releje. S tem se je začel 
uresničevati dogovor med kranj
sko Iskro in jeseniško občinsko 
skupščino o gradnji industrijskega 
obrata v jeseniški občini, v kate
rem naj bi zaposlovali predvsem 
žensko delovno silo, ki je v tej 
občini nimajo kje zaposliti. V no
vem obratu naj bi bilo do konca 
1972. leta zaposlenih 200 žensk«

• TOLMIN
Podjetje Soške elektrarne Je 

pripravilo idejni načrt za gradnjo 
HE Kobarid, ki naj bi dajala let
no 183 milijonov kilovatnih ur 
električne energije. Novo hidro
elektrarno naj bi zgradili v treh 
letih, stroški gradnje pa bodo zna
šali približno 130 milijonov dinar
jev. Skupščina občine Tolmin se 
s predvideno gradnjo strinja, ven
dar pa imajo nekateri občani po
misleke, češ da bi zajezitev Soče 
škodovala naravnim lepotam tega 
dela Tolminske, kjer naj bi se raz- 
Vijal predvsem turizem. Po mnenju 
Soških elektrarn pa akumulacijsko 
jezero ne bo bistveno škodovalo 
naravnemu okolju gornjega Po
sočja. J. S.
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VAŠE POHIŠTVO V LETU 1970 
Izbirajte PATRICIJA 

CLAUDI J A
ALEKSANDRA Za vas Izdeluje
au nora florida BREST Cerknica
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ZBOR DELOVNIH LJUDI 
NI LE POSVETOVALNI ORGAN

Smisel samoupravljanja oziroma upravljanja je v tem, da Je vsaka 
odločitev praktičen odraz Interesov delovne skupnosti. Delovna skupnost 
odloča torej z lastno voljo, ki Jo Izrazi sama z referendumom ali na 
svojem sestanku — zboru delovnih ljudi, ali pa jo lahko oblikuje neki ožji 
kolektivni organ upravljanja v Imenu delovne skupnosti. Temeljni zakon 
o podjetjih določa načelo neposrednega upravljanja kot temelj in Izhodišče 
za celotno zgradbo upravljanja v delovni organizaciji. Zakon določa: 
»Podjetje (enako za zavode — op. pisca) upravljajo člani delovne skupnosti 
neposredno in po svojih organih, katerim poverjajo posamezne funkcije 
upravljanja.« Načelo neposrednosti Je prisotno v celotni vsebini omenjenega 
zakona. Tako zakon tudi določa, da »organizacija dela In upravljanje v 
podjetju morata delovnim ljudem omogočiti, da na vsaki stopnji In v vseh 
delih delovnega procesa, ki pomenijo celoto, kar najbolj neposredno odlo
čajo o vprašanjih dela, o urejanju njihovih medsebojnih razmerij, o delitvi 
dohodka ter o drugih vprašanjih, ki zadevajo njihov ekonomski položaj, 
hkrati pa morata zagotoviti najugodnejše pogoje za delo In poslovanje 
podjetja kot celote.«

Z uveljavitvijo XV. amandmaja za spremembo ustave SFRJ Je načelo 
neposrednosti dobilo nove vsebinske razsežnosti. Tekst amandmaja namreč 
poudarja uresničevanje samoupravljanja v organizacijah združenega dela 
v setavi delovne organizacije. V temeljnem zakonu o podjetjih je ta po
membna sprememba opredeljena takole: »Člani delovne skupnosti uresni
čujejo samoupravljanje v organizacijah združenega dela v podjetju (v de
lovnih enotah in drugih oblikah združenega dela), Izvzemši tiste pravice 
In dolžnosti, za katere Je nujno, da Jih opravljajo vsi člani delovne 
skupnosti podjetja neposredno in po organih podjetja, ker se s tem za
gotavljajo pogoji za delo podjetja kot celote.«

Ugotovimo lahko, da so omenjene spremembe v ustavi in zakonu 
načelo neposrednosti v upravljanju širše In jasneje opredelile. Na temelju 
navedenih določil bi načelo neposrednosti lahko opredilili iz treh različnih 
vidikov:

— vsebinski vidik (o vseh najvažnejših vprašanjih morajo ali naj bi 
odločali vsi člani delovne skupnosti neposredno)

— organizacijski vidik (ne le pri določanju organizacije upravljanja, 
temveč tudi pri določanju organizacije poklicnega dela mora biti spoštovano 
načelo neposiadnega upravljanja oziroma tudi pri organizaciji poklicnega 
dela moramo upoštevati samoupravljanje In zagotoviti pogoje, da bo orga
nizacija omogočila neposredno upravljanje delovnih ljudi);

— statusni vidik (člani delovne skupnosti uresničujejo samoupravljanje 
v organizacijah združenega dela — v delovnih In drugače Imenovanih orga
nizacijskih enotah — v tem Je tudi vidik neposrednega upravljanja, ki 
nalaga delovnim organizacijam dolžnost, da prouče možnosti za čimvečjo 
samoupravno samostojnost delovnih ljudi v organizacijah združenega dela 
v sestavi posamezne delovne organizacije).

Ena od oblik praktičnega uveljavljanja načela neposrednosti v uprav-
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Ijanju je tudi zbor delovnih ljudi. Zbor delovnih ljudi je sestanek vseh 
članov delovne organizacije ali le članov organizacije združenega dela 
v njenem sestavu. V prvem primeru govorimo o zboru delovnih ljudi 
delovne organizacije, v drugem pa o zboru delovnih ljudi organizacije 
združenega dela. V delovnih organizacijah z večjim številom zaposlenih in 
s teritorialno ločenimi enotami ni mogoče sklicevati zbora za vse člane 
delovnega kolektiva hkrati, ampak jih sklicujemo po posameznih enotah 
ali po delovnih Izmenah. Pristojnosti zbora delovnih ljudi so v statutih 
zelo različno opredeljene, zlasti nejasno pa so razmejene med zborom 
delovnih ljudi delovne organizacije in zborom delovnih ljudi organizacije 
združenega dela. Ta nejasnost je razvidna zlasti iz tistih statutov, ki dolo
čajo, da se zbor delovnih ljudi podjetja sklicuje po posameznih organiza
cijskih enotah. V teh primerih najpogosteje statuti sploh ne ločujejo pri
stojnosti zbora delovnih ljudi podjetja od zbora delovnih ljudi v posamezni 
organizacijski enoti, čeprav gre za različne pristojnosti (tako kot statuti 
opredeljujejo pristojnosti delavskega sveta podjetja na eni strani In sveta 
organizacijske enote na drugi strani, bi bilo potrebno opredeliti tudi zbor 
delovnih ljudi kot obliko neposrednega upravljanja na ravni podjetja 
oziroma kot obliko neposrednega upravljanja na ravni organizacijske 
enote).

Pri opredeljevanju pristojnosti pa ponekod pojmujejo zbor delovnih 
ljudi le kot obliko razprave o določenih vprašanjih, katere zaključki v 
ničemer ne obvezujejo organov upravljanja delovne organizacije. Pravnih 
omejitev, kdaj In o katerih vprašanjih ne le razpravlja, temveč tudi odloča 
v delovni organizaciji zbor delovnih ljudi, ni več. Vsebinska razširitev pri
stojnosti zbora delovnih ljudi pa je v praksi še vedno omejena, saj če Je 
delovna skupnost številčna ali pa zavoljo drugih ovir ni mogoče dovolj 
hitro in uspešno uresničevati samoupravnih pravic po tej poti. V tem Je 
tudi glavni razlog za oblikovanje organov upravljanja. Zaradi urejenosti 
dela v procesu upravljanja pa Je še vedno ostalo v veljavi načelo, da v pri
meru, ko v delovni organizaciji niso oblikovani organi upravljanja, odločajo 
o vseh samoupravnih pravicah In dolžnostih člani delovne skupnosti na 
zboru delovnih ljudi. Vsem drugim delovnim organizacijam pa XV. amandma 
omogoča, da se kot pristojnosti zbora delovnih ljudi določijo tudi tiste 
zadeve, ki so na temelju prejšnjih ustavnih in zakonskih določil bile lahko 
le v pristojnosti delavskega sveta In drugih organov upravljanja. Torej 
lahko zbor delovnih ljudi kot oblika neposrednega samoupravnega odlo
čanja obdrži določene vsebinske pristojnosti, ki jih je v preteklosti lahko 
opravljal le delavski svet. Zaradi urejenosti dela v procesu upravljanja pa 
tudi v prihodnje ne bo možno, da hi lahko zbor delovnih ljudi brez 
poprejšnje spremembe v statutu razveljavil sklep delavskega sveta, ki Je 
glede na njegovo delovno področje v njegovi pristojnosti (po določilih 
statuta).

Temeljni zakon o podjetjih (določba velja tudi za zavode) pooblašča 
delovno organizacijo, da v svojem statutu določi postopek, na osnovi ka

terega se na zboru delovnih ljudi sprejemajo samoupravne dločitve. V ve
čini primerov se statuti delovnih organizacij poslužujejo prejšnjih norma
tivnih rešitev o postopsu sklica in sprejemanja odločitev oziroma sklepov 
na zboru.

Zbor delovnih ljudi se je v dosedanji praksi uveljavil predvsem kot 
oblika javne razprave pred sprejemom važnejših odločitev (oblikovanje 
statuta in drugih splošnih aktov, letnih in perspektivnih razvojnih progra
mov, zaključnega računa, pomembnejše investicije Ud.). Takšen razvoj te 
oblike upravljanja so pogojevala tudi določila zakona, ki so za organe 
upravljanja jasno opredeljevala njihovo delovno področje, medtem ko so 
vidik neposrednosti zasledovala le skozi obvezno poprej organizirano javno 
razpravo (razprave pred odločitvijo) na zboru delovnih ljudi. Tako je zbor 
delovnih ljudi ostal na ravni organizacijske oblike za javno razpravo, da
janja predlogov, mnenj itd.; zbor delovnih ljudi kot oblika neposrednega 
odločanja pa se je uveljavil le v tistih delovnih organizacijah, v katerih 
zaradi majhnosti niso ustanavljali organov upravljanja.

Spremembe ustave in temeljne zakonodaje omogočajo, da se zbor 
delovnih ljudi kot oblika odločanja v praksi veliko bolj uveljavi. Širša 
uveljavitev zbora kot oblike neposrednega upravljanja pa je povezana 
z uveljavljanjem sprememb temeljnega zakona o podjetjih In temeljnega 
zakona o dohodku glede organizacij združenega dela v sestavi delovne 
organizacije.

Ker je temeljno načelo in izhodišče samoupravljanja v neposrednosti, 
bo treba v vsaki delovni organizaciji čimprej proučiti vse možnosti, da se 
zbor delovnih ljudi bolj uveljavi. Zbor delovnih ljudi se bo tudi v pri
hodnje uveljavljal kot:

— oblika razpravljanja, predlaganja, informiranja Itd. zlasti tam, kjer 
zavoljo že omenjenih dejanskih razmer ni mogoče sklicevati na sestanek 
vse članov delovne skupnosti. Tako rekoč ni statuta delovne organizacije, 
ki tako zamišljene oblike zbora delovnih ljudi ne bi opredeljevala v dolo
čilih svojega statuta;

— kot oblika neposrednega odločanja v vseh tistih delovnih organiza
cijah, ki nimajo drugih organov upravljanja, oziroma kjer Je možno 
sklicevanje zbora delovnih ljudi;

— neposredno odločanje v procesu upravljanja pa se bo v prihodnje 
moralo krepiti na organizacijskih ravneh v delovni organizaciji. Ne bi 
želel, da bi mi kdo očital preroštvo, toda prepričan sem, da se bo ob vse 
pogostejših integracijskih procesih in zavoljo nadaljnjega razvijanja samo
upravnih odnosov vedno bolj krepil položaj organizacijskih delov delovnih 
organizacij — položaj organizacij združenega dela (s čimer bodo tudi v ve
likih delovnih organizacijah zagotovljeni pogoji za neposredno odločanje na 
zboru delovnih ljudi takšne samoupravno samostojne organizacijske enote).

Ob vsem pa je potrebno ugotoviti, da se v praksi, žal, prepogosto 
uveljavlja miselnost preteklosti, ki se Izraža v tem, da zbor delovnih ljudi 
niti na ravni delovne organizacije kot celote niti na ravni organizacijske 
enote v sestavu delovne organizacije ni primerna oblika za sprejemanje 
samoupravnih odločitev. Mnenja pa sem, da smo že prehodili tisto fazo 
našega samoupravnega razvoja, v kateri smo neposrednost v upravljanju 
pojmovali kot uveljavljanje pravice voliti In biti izvoljen, kot dajanj« 
predlogov In mnenj o posameznih samoupravnih odločitvah, in da bi bilo 
potrebno usmeriti naša prihodnja prizadevanja v to, da bi neposrednost 
v upravljanju vrednotili tudi skozi širino v statutu opredeljenih vprašanj, 
o katerih vsi člani delovne skupnosti enakopravno soodločajo na zboru 
delovnih ljudi (ali na referendumu).

PETER TOS
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ZAKLJUČEK AKCIJE DE NA TEMO: KAKO SO LETOS V DELOVNIH ORGANIZACIJAH 
DELILI REGRESE ZA LETNE DOPUSTE

Nekateri vidijo
le denar, ne pa namena

V prvi polovici maja smo .začeli v našem tedniku s se
rijo člankov na temo, kako je v naših delovnih organizaci
jah letos z regresiranjem letih dopustov. Ob konkretnih 
primerih smo ugotovili marsikaj razveseljivega, medtem 
ko smo ponekod opazili, da nekateri vidijo v regresih le 
denar, ne pa namena. Več o ugotovitvah, do katerih smo 
prišli ob naših obiskih v ljubljanski Avtomontaži, kopr
skem Tomosu, medvoškem Colorju, mariborskem TAM, 
celjskem Ingradu, ljubljanskih osemletkah ter v številnih 
delovnih organizacijah na območju Obalnega sindikalnega 
sveta Koper, v današnjem prispevku.

Tako kot v minulih letih je 
tudi letošnje počitnice praksa 
pokazala, da sta skrb in politika 
regresiranja letnih dopustov v 
naših delovnih organizacijah ze
lo različna. S tem v zvezi so 
tudi podatki, ki govore o tem, 
koliko delavcev je svoj letni do
pust preživelo kar doma oziro
ma koliko jih je odšlo vsaj za 
deset dni nekam na morje ali 
V hribe, zelo različni.

In v želji, da bi dobili vpo
gled v letošnjo prakso na po
dročju regresiranja rednih let
nih dopustov zaposlenih, smo 
obiskali številne delovne orga
nizacije. Hoteli smo se na lastne 
oči prepričati, kaj so letos storili 
samoupravni organi, da bi omo
gočili svojim ljudem, posebno 
tistim, ki prejemajo konec me
seca dokaj skromne kuverte, za
služen in prepotreben letni od
dih. Obenem smo želeli tudi od
govor na vprašanje, v kolikšni 
meri so slovenske delovne orga
nizacije upoštevale priporočila 
■sindikatov o regresiranju letnih

Ze uvodoma naj povemo, da 
se- je v primerjavi z lanskim le
tom kljub vsemu stvar le ne
koliko premaknila naprej v ko
rist delavcev z nizkimi osebnimi 
dohodki in da imajo v nekate
rih delovnih organizacijah, kot 
na primer v celjskem Ingradu, 
že naravnost vzorne pravilnike 
o regresiranju letnih dopustov. 
Po drugi plati pa smo ugotovili, 
da se nekateri samoupravni or
gani v minulih letih niso tako 
rekoč ničesar naučili in da so 
tudi to pot ubrali linijo naj
manjšega odpora. Seveda na 
škodo tistih, ki si s svojimi 
osebnimi dohodki ne morejo pri
voščiti na leto niti teden dni 
dopusta. In takih primerov na 
žalost ni tako malo.

Pa vendar, napredek je tu, 
čeprav majhen. Naraslo je šte
vilo delovnih organizacij, ki so 
se potrudile, da so pravično raz
delile sredstva, namenjena za 
letni oddih zaposlenih. Skrbno

so izdelale lestvice, po kateri so 
razumljivo prejeli največ sred
stev tisti, ki si brez regresa v 
nobenem primeru ne bi mogli 
privoščiti počitnic, in po drugi 
plati najmanj oni, ki si lahko 
privoščijo počitnice tudi brez to
vrstne podpore.

Ni namreč bistveno, koliko 
sredstev so namenile posamezne 
delovne organizacije za regrese. 
Veliko pomembnejši je ključ, po 
katerem so kolektivi delili ta 
sredstva. In ni važno to, koliko 
je kdo dobil. Zanimivo oziroma 
bistveno je, če so imeli zares 
vsi delavci možnost, da so lahko 
vsaj delno izkoristili svoje pro
ste dni v letu za resničen oddih, 
brez katerega si le stežka zamiš
ljamo visoko delovno storilnost, 
o kateri tako radi in tako pogo
sto razpravljamo.

Številne delovne organizaci
je so mislile pri regresih tudi na 
nezaposlene ožje svojce svojih 
članov kolektiva. In prav je ta
ko. Vse preveč je namreč prime
rov, ko regres, ki je namenjen 
posamezniku in ne tudi njego
vim ožjim svojcem, ne izpolni 
poslanstva, pa čeprav je bil do
deljen namensko. Mar ni tako? 
S tristo dinarji družina gotovo 
ne more na dopust. Lahko pa 
gre na primer za 1200 dinarjev 
oziroma ob politiki regresiranja, 
pri kateri so mislili samouprav
ni organi tudi na nezaposlene 
ožje svojce delavca.

Ob tem le droben primer. 
Gotovo bi soglašali, da postopa 
delovna .organizacija, ki nudi 
tako svojim samskim delavcem 
kot tistim z veččlansko družino 
enako visoko posojilo za nakup 
stanovanja — nepremišljeno in 
tudi nepravično. Skoraj isto ve
lja za regresiranje rednih letnih 
dopustov. Medtem ko nekate
rim tovrstna podpora sploh ni 
potrebna, je drugim, ki malo za
služijo in imajo številno druži
no, nujno potrebna. Seveda, če 
želimo, da bo letni dopust pri 
vseh dosegel svoj namen.

Pri svojih obiskih v delovnih 
organizacijah smo nadalje opa
zili, da povsod tam, kjer si res- . 
nično prizadevajo, da bi se nji
hovi zaposleni vsaj enkrat na 
leto temeljito odpočiti, vzorno 
skrbijo za svoje počitniške ka
pacitete in jih v nobenem pri
meru ne odtujujejo, temveč po 
možnosti širijo in jih dopolnju
jejo z novimi.

Dejstvo je namreč, vsaj tako 
je običajno, da je dopust v last
nem počitniškem domu najce
nejši ...

Skratka ob svojih obiskih v 
delovnih organizacijah smo ugo
tovili, da je politika regresira
nja rednih letnih dopustov še 
vedno na moč različna in odvis
na predvsem od skupine ljudi, 
ki je sestavila predlog za delav
ski svet. Ugotovili smo številne 
spodrsljaje, ki so predvsem po
sledica linije najmanjšega od
pora. Ob tem naj za primer 
omenimo le »uravnilovko-« ali 
sklep: tistemu, ki zasluži , več 
višji regres in obratno...

Vendar, med primeri, ki ka
žejo v določenem pogledu na 
neodgovorno reševanje tega pro
blema, smo naleteli tudi na take 
delovne organizacije, ki bi lah
ko glede regresiranja letnega 
odiha služile kot ‘zgled vsem 
ostalim. Pa ne gre tu za prime
re, ko »ne vedo kam z denar
jem«. Sploh ne. Gre za delovne 
organizacije, ki so ob razmero
ma skromnih sredstvih sestavi
le tak pravilnik delitve namen
skih sredstev, ki je omogočil 
prav vsem, brez izjeme, prijetne 
počitnice.

Za primer naj omenimo celj
ski Ingrad.

Delavski svet se je v tej de
lovni organizaciji zedinil za na
slednjo lestvico: če znaša p>o- 
prečni osebni dohodek na člana 
družine do 200 dinarjev, znaša 
regres na člana družine 33 di
narjev na dan. Za dohodek od 
200 do 250 dinarjev mesečno je 
regres 30 dinarjev dnevno, za 
dohodek od 250 do 300 dinarjev 
mesečno 25 dinarjev, za doho
dek od 300 do 350 dinarjev me
sečno 20 dinarjev, za večji po
prečni mesečni dohodek na čla
na družine pa znaša regres 15 
dinarjev dnevno. In ker znaša 
cena penziona v počitniških do
movih Ingrada 33 dinarjev, po
meni, da imajo tisti delavci, ki 
zaslužijo najmanj, počitnice za
stonj. Seveda to velja tudi za 
njihove ožje svojce.

A. ULAGA

ŠPORT OSVAJA $ 
DEKLETA TOPRA
Celjska tovarna perila TO- 

PER ni v minulih letih slovela 
po športnem udejstvovanju za
poslenih. Sele v zadnjem času 
smo zabeležili v tem kolektivu 
tu in tam kakšno športno sre
čanje.

Letos pa so dekleta TOPRA 
resno prijela za delo in se do
bro pripravila za občinsko pr
venstvo. Tako so že v zimskih 
mesecih tekmovala na občin
skem smučarskem prvenstvu na 
Celjski koči. Pozneje so se pred
stavnice TOPRA udeležile tudi 
srečanj v namiznem tenisu in 
odbojki. Prvi nastopi so prine
sli že prve uspehe, kar je vlilo 
športnicam tudi voljo do nadalj
njega dela. Tako so med drugim 
ustanovile svoj odbojkarski 
klub. Na našem posnetku vidi
mo najboljšo ekipo TOPRA v 
odbojki, ki redno vadi na svo
jem igrišču pred svojo tovarno.

J. KUZMA

IX. DELAVSKE ŠPORTNE IGRE ZVEZE SINDIKATOV OBČIN ČAKOVEC* 
KOPRIVNICA, ORMOŽ, PTUJ, SLOVENSKA BISTRICA IN VARAŽDIN

Čakovec in Slovenska Bistrica
Medobčinske delavske šport

ne igre, ki jih vsako leto orga
nizirajo občinski sveti Zveze 
sindikatov občin Čakovec, Ko
privnica, Ormož, Ptuj, Sloven
ska Bistrica in Varaždin, so za 
leto 1970 zaključene.

Tekmovanja so bila v kegla- 
nju, streljanju na glinaste go-. 
lobe, v šahu, namiznem tenisu, 
streljanju z zračno puško in v 
spretnostni, ocenjevalni.. vožnji 
avtomobilistov. Finalnih tekmo
vanj, ki so bila v Čakovcu, Kor 
privnici, Ormožu, Ptuju, Slo
venski Bistrici In v Varaždinu, 
se je udeležilo v 26 ekipah več 
kot 400 tekmovalcev iz delovnih 
kolektivov šestih sodelujočih 
občin. Poleg tega je bilo v Sre
dišču ob Dravi še tekmovanje v 
orientacijskem-patrolnem poho
du, ki so se ga udeležile ekipe 
rezervnih oficirjev šestih občin.

V tekmovanjih za prehodni 
pokal »Bratstva in prijatelj
stva«, ki ga podeljuje občinski 
sindikalni svet Ptuj, so zmagale 
ekipe , Zveze., sindikatov občine 
Čakovec, ki so osvojile največ 
točk, v letu 1969 pa so zmagale 
ekipe Zveze sindikatov občine 
Ptuj. Tako je Ptuj predal pre
hodni pokal Čakovcu.

Uvrstitev v tekmovanjih za 
prehodni pokal »Bratstva in pri
jateljstva« za leto 1970 je na
slednja:

1. Čakovec 58 točk
2. Slovenska Bistrica 48 točk
3. Koprivnica 38 točk
4. Varaždin 36 točk
5. Ptuj 25 točk
6. Ormož 12 točk <

V tekmovanjih za pokal pre
hrambene industrije »Podrav
ka« iz Koprivnice- -so zmagale 
ekipe Zveze sindikatov občine 
Slovenska Bistrica, v letu 1969 
pa so v tekmovanjih za pokal 
»1900-letnice mesta Ptuja« zma
gale ekipe Zveze sindikatov ob
čine Ptuj.

Uvrstitev v tekmovanjih za 
pokal »Podravke« iz Koprivnice 
je naslednja:
1. Slovenska Bistrica 49 točk
2. Čakovec 48 točk
3. Ptuj 35 točk
4. Varaždin 33 točk
5. Koprivnica 31 točk
6. Ormož 25 točk

Razveseljiva je visoka uvr
stitev ekip Zveze sindikatov ob
čine Slovenska Bistrica, ki so v 
zelo ostri konkurenci uspele 
poleg Čakovca osvojiti največ 
točk, kar jim je največje pri
znanje za skrbne priprave na 
tekmovanja. V tem letu pa 
športna sreča ni bila naklonjena 
ptujskim ekipam — lanskoletne
mu prvaku, ki so se premalo 
resno pripravile na tekmovanja,

razen avtomobilistov, ki so do^ 
segli drugo mesto.

Devete delavske športne igre 
so dosegle svoj namen. Sodelo
val je širok krog delavcev iz ne
posredne proizvodnje, ki so v 
športnih . tekmovanjih pokazali 
takšno vnemo in borbenost, kot; 
•jo - kažejo- -v , proizvodnji -— na 
svojem delovnem mestu. Cilj 
tekmovanj ni bil samo zmaga, 
temveč v prvi. vrsti srečanje de
lavcev šestih sodelujočih občin 
dveh bratskih republik, z željo, 
da bi še bolj' utrdili prijateljske 
vezi delovnih ljudi.

V jeseni 1970 se bodo pričele 
X. jubilejne delavske športne 
igre v organizaciji občinskega 
sindikalnega sveta Slovenska 
Bistrica, Organizator si je zasta
vil cilj, da bi v tekmovanja 
vključili čim širši krog delav
cev. Tekmovanja se bodo pri
čela v osnovnih organizacijah 
sindikata, sledila, bodo tekmova
nja v občinah med ekipami 
osnovnih organizacij sindikata, 
na katerih bodo iz vrst najbolj
ših ekip in tekmovalcev sesta
vili ekipe Zvezč sindikatov ob
čin za tekmovanja na medobčin
skih delavskih športnih igrah, 
ki bodo spomladi 1971 v Čakov
cu, Koprivnici, Ormožu, Ptuju, 
Slovenski Bistrici in v Varaž
dinu.

F. B.

PODVODNI ŠPORTI UTEGNEJO BITI ZELO NEVARNI

IZREDNA PRILOŽNOST! Več preventive
volan ljubljana
k 9 r * n I k o v a 6

vam nudi vozila NSU za dinarska In devizna sredstva
• NSU - 1200 C - 7.152 DM ali 26.950.-N-din - fco Sarajevo 

Rok dobave pri deviznem vplačilu — promptno, pri dinarskem 
30—60 dni

@ NSU — 1000 C — 6.476 DM ali 24.400.—N-dln — fco Sarajevo 
Rok dobave pri deviznem vplačilu 30—45 dni, pri dinarskem 
90—120 dni

Ne zamudite te priloinostl, ker Je količina vozil omejena.
Vse informacije o nakupu dobite v našem prodajnem oddelku Ljubljana, 
Kersnikova 6, telefon 311-734.

Pred dnevi je žalostno od
jeknila vest, da je utonil v va
lovih Jadrana Blaž Frič, pri
ljubljen slovenski športnik in 
oče dveh otrok. Blaž je izgubil 
svoje mlado življenje pri pod
vodnem ribolovu...

Zaskrbljujoče je, da se usod
ne nesreče pri podvodnih špor
tih, še posebno pri ribolovu, 
razmeroma hitro vrstijo druga 
za drugo. V minulih dveh letih 
so namreč pretrgale globine 
našega morja življenja številnih 
športnikov, med njimi tudi zelo 
znanih tekmovalcev v podvod
nem ribolovu.

Spomnimo se le tragične 
smrti pionirja podvodnega lova 
in izvrstnega športnika Bruna 
Hočevarja iz Pule. Tudi Bruno 
je izdihnil pod vodno gladino, 
v svetu, ki ga je tako zelo lju
bil. Bil je večkratni državni

VELEBLAGOVNICA

m

Mm®®
Potrošniki labbo izbirajo blago v poslovalnicah:

TRGOVSKA HIŠA, Ljubljana, Tomšičeva 2

BLAGOVNICA S STANOVANJSKO OPREMO, 
Ljubljana, VVolfova 1§ priporoča potrošnikom hiter, sodoben In 

cenen nakup vseh potrebščin za sebe,
za družino. *a dom m za aospodinjstvo KONFEKCIJA ELITA, Ljubljana, Čopova 7

• potrošnikom nudi blago na obročno od-
plačevanJe ................. BLAGOVNICA NAMA, Škofja Loka,

9 za tuje kupce je v hiši menjalnica

prvak v podvodnem ribolovu in 
Imetnik številnih odličij z naj
večjih mednarodnih tekem.

Skratka, nesreče pri podvod
nem ribolovu se hitro vrstijo 
druga za drugo. Voda je ne
usmiljena do vseh, tudi do tistih 
ljudi, ki so v njej tako rekoč 
doma.

Žalostno, vendar resnično je, 
da se je uvrstil podvodni ribo
lov v zadnjem času med tiste 
športe, ki najbolj pogosto stre
žejo po življenjih. In ob tem 
spoznavamo, da razmeroma še 
vedno zelo malo vemo o pod
vodnih športih z zdravstvenega 
vidika, da je prav na tem pod
ročju fiziologije in medicine še 
veliko neraziskanega.

To je bil tudi povod lansko
letnega in letošnjega posvetova
nja oziroma zveznega simpozija 
o podvodnih aktivnostih z 
zdravstvenega vidika, ki sta ju 
organizirali Zdravstvena komi
sija Zveznega centra za pod
vodne aktivnosti in športno dru
štvo »Meduza« iz Rovinja ter 
rovinjska Bolnišnica za kostno 
in sklepno tuberkulozo.

Z obeh posvetov povzemamo, 
(ja so lahko že majhne, pri 
vsakdanjem življenju »na su
hem« povsem nepomembne in 
tudi neopazne poškodbe notra-

LJUBLJANA BLAGOVNICA NAMA, Kočevje 1ubjest
POHIŠTVO

njih organov, usodne za člove
ka, ki se globoko potaplja in s 
tem izpostavlja visokemu tlaku.

Iz vsega tega sledi, da so 
nujni pogosti in temeljiti'zdrav
niški pregledi vseh tistih, ki se 
ukvarjajo s podvodnimi športi. 
Pregledov razumljivo ne more-, 
jo opravljati splošni zdravniki, 
temveč specialisti, predvsem 
strokovnjaki za srce in ožilje 

• ter ušesa, noš ih grlo.
Ob tem ne pozabimo, da so 

lahko na primer poškodbe 
srednjega ušesa, ki se jih člo
vek sploh ne zaveda,, pri potap
ljanju smrtno nevarne in uteg
nejo postati usodne že pri borih 
treh metrih globine.

Torej: preventiva, preventi
va. preventiva in znova preven
tiva!

Pa še to: kdor se hoče po
svetiti podvodnemu ribolovu, 
mora biti v prvi vrsti izkušen 
plavalec. Poleg tega mora imeti 
sposobno, trenirano srce, v vodi 
se mora znajti v vsaki situaciji. 
Obvladati mora dihanje in po
tapljanje in poleg tega biti 
pripravljen na vse, kar bi ga 
utegnilo doleteti v vodi.

Mikavnosti in lepote podvod
nega lova so namreč dejansko 
povezane s številnimi nevarnost
mi. Gre predvsem za morske to
kove, mraz, možnost, da nam 
poči bobnič in da nam voda za
lije srednje uho, precejšnjo 
možnost omedlevice, posebno 
pri zaporednem globokem po
tapljanju, in še vrsto drugih ne
všečnosti, ki so jim nenehno iz-: 
postavljeni podvodni lovci.

DELAVSKA ENOTNOST — St. 31 — 8. avgusta 1970 G
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— Si slišal?
- Kaj?
— Da je Stefan zdržal do 

julija.
— Ni mogoče! Kako?
— Sposojal si je za plače.
— Kje vendar?
— Nekaj v Zagrebu, nekaj v 

Beogradu.
— Le kdo mu je dajal!? Saj 

vendar že vsa jugovina ve, da 
je suh ko poper.

— Ja, saj ni prosil sam. Slu
šalko je dvigal Tomaž.

— Tako? Ta pa tega, kot 
sem slišal, ne počne zastonj...

— Saj ni! Vsakič je potegnil 
po milijon in pol provizije!

— Pa je vsaj kaj pomagalo?
-— Posebno ne! Le vse sku

paj se je zavleklo za nekaj me
secev. Da bo prišlo do tega, 
smo pa tako vsi vedeli. Boš 
kaj kupil?

— Kaj je potem res konec?

kaj kričali. Drugega pa ni bilo 
nič...

— Kje pa je zdaj?
— Janez ga je vzel k sebi za

nekakšen zakon o odgovorno
sti .. .

— Beži, beži. Tudi jaz sem 
nekaj slišal, ampak nobena 
juha se ne poje tako vroča, kot

ZA VSAK PRIMER
— Ja, razprodajajo! Najprej 

so bagerje in kamione, zdaj pa 
žerjave...

— Kdo? Stefan?
— Ne Stefan, prisilni!
— So ga kaj privijali?
— Dva, trije delavci so ho

dili okrog uprave s koli in ne

komercialnega. Tudi Miha se 
je zanimal zanj.

— Roka roko umije! Navse
zadnje: kdo pa je dandanes 
brez greha, ne?!

— Res, kdo! Se dobro, da je 
še pravočasno zaprl trgovino. 
Nekaj se sliši, da pripravljajo

se skuha. Zaenkrat premlevajo 
šele načela; kje so še členi!

— Kaj pa piše v gradivu?
— Da je treba okrepiti vse

splošna družbena prizadevanja 
pri poglabljanju individualne, 
kolektivne in družbene odgo
vornosti ali nekaj podobnega.

ne znam stavka na pamet. Ce 
pa hočeš, ti material lahko 
priskrbim.
— Ne, hvala, vprašal sem kar 
tako, za osebno uporabo in za 
vsak primer ...

— Si v teža\*ah?
— Niti ne! Ne vem, kako bi 

ti rekel. Pravzaprav ni razlo
gov za skrb ali bojazen. Veš. 
le inšpektor nekam preveč 
dolgo sedi pri meni. Pa še 
enega je včeraj pripeljal.

— Tako? Se je zanimal kaj 
zame?

— Posebno ne. Le ob ležaje 
se je spotaknil, v drugo pa ne!

— Dobro, da si mi povedal. 
Hvala, takoj bom rekel, naj to 
stvar uredijo; prav gotovo ga

PODOBE
NAŠEGA

ČASA
bo tudi k meni zaneslo, če je 
tako. Na svidenje!

— Na svidenje in lepo po
spravi!

— Brez skrbi, na svidenje in 
še enkrat hvala!

VINKO BLATNIK

Vroče je. Se dobro da ima,jo v bifeju vedno 
hladno pivo

Na travi med bifejem in morjem je prav prijetno. Ce ti je vroče, imaš dve možnosti.

Tam, kjer so včasih 
piskale lokomotive

r Slovenski železničarji so po
leti doma v Rovinju. Kar tisoč 
jih je naenkrat na počitnicah v 
svojem letovišču. V lesenih hi
šicah v borovem gozdičku in v 
nekdanjih stavbah postajnega 
poslopja. Vsako poletje na obali, 
ki je tam zraven, in vse na
okrog je živahno kot v mrav
ljišču.

Bili so prvi počitničarji, ki 
so se utaborili v Rovinju. Želez
ničarji namreč.'Ze pred 24 leti, 
leta 1946 so »šiškarji« postavili 
na stranski tir rovinjske želez
niške postaje pet odpisanih va
gonov prvega in drugega razre
da. Postavili so zasilno kuhinjo 
in letovali. S seboj so, prinesli 
rjuhe, hrano, posode. Žene so 
kuhale, možje hodili na trg. 
Piskanje vlakov jih ni motilo, 
tudi saje in dim ne. Še bolj jim 
je temnilo kožo istrsko sonce.

V naslednjih letih so še še 
razširili. V borovem gozdičku 
nad postajo so spomladi posta
vili dvajset lesonitnih hišic in 
jih v jeseni spet podrli. Vsako 
leto je bilo več hišic. Tudi po
stajna poslopja: delavnico, 'ku- 
rilniško lopo, skladišča so po
časi preurejali v prostore, za 
nove letoviščarje.

Pred tremi leti so ugotovili, 
da je dvajset kilometrov dolga 
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nerentabilna in so jo ukinili. 
Železniška postaja z vsemi po
slopji je postala letovišče. Skla
dišče so preuredili v jedilnico 
za 300 gostov, pa še 26 postelj 
za osebje so uredili na pod
strešju. Kjer so včasih obračali 
lokomotive, je zdaj plesišče. Že
lezniška proga, ki so jo zgradili 
še Avstrijci in jo potem upo
rabljali tudi Italijani, še vedno 
stoji. Podrli bi jo že, pa menda 
ne vedo, čigava je. Toda trač
nice še vedno stojijo, železničar
je na dopustu to prav nič ne 
moti, še posebno, ker ni dima in 
saj.

»Danes imamo prostora za 
986 gostov,« je povedal upravnik 
letovišča tov. Ciril Adam, nek

danji dolgoletni šef železniške 
postaje v Zidanem most^. »Vso 
sezono imamo polno; glavna dva 
meseca so aktivni železničarji, 
septembra naši upokojenci, v 
predsezoni pa radi zahajajo k 
nam dijaki, ki so na šolskih iz
letih. Pri nas se poceni letuje. 
Železničarji plačajo 22 din na 
dan. Od tega dobijo 15 din na 
dan od svojega podjetja, tako 
da plačajo zase in za'svoje dru
žinske člane le po 7 din dnevno. 
Nekateri, tisti s številnejšimi 
družinami, letujejo celo brez
plačno. Redki so od 16.000, ko
likor nas je železničarjev v Slo
veniji, ki še niso bili v Rovi
nju« je ponovno povedal tov. 
Adam.

^0.

Železniško letovišče v Rovinju 
je najstarejše in največje.

& '
Bolj prijetno je zvečer, toda tudi 

preživeti.
dan je treba Prijetno je zaspati na soncu, le kaj bo po/ioči.

Tudi najmlajši se radi ohladijo v vodi, čeprav ne morejo v »globoko« brez spremstva.

d letošnjega poletja dalje je otok Korčula s svojimi ite- 
d M vilnimi kristalno čistimi zalivi in edinstvenim podnebjem 

še bolj pristopen motoriziranim turistom.
Se lani ni bilo enostavno priti z avtomobilom na Kor

čulo, ki ima sicer veliko cest, od tega kar precej asfaltiranih, 
čeprav ozkih in vijugastih. Tedaj se je bilo potrebno poslužiti 
kar dveh trajektov ah pa izredno dragega ladijskega prevoza. 
In kdor je imel srečo s trajektom v Pločah, s katerim se je pre
peljal na Pelješac, je moral potlej nemalokrat čakati celo noč, 
da je ujel v Orebiču drugi trajekt za Korčulo.

Skratka, potovanje na Korčulo je bilo povezano s tolikšnimi 
težavami, da so se številni domači in tuji turisti raje odpovedali 
počitnicam, pa čeprav so vedeli, da tu volja privatna soba manj 
kot deset dinarjev, da je sploh vse veliko bolj poceni kot na 
celini, počitnice pa prijetnejše.

Kot rečeno, od letos je pot na Korčulo enostavnejša in veliko 
krajša. Iz Zaosiroga, vas popelje velik trajekt v dobrih dveh 
urah naravnost na Korčulo, v vasico Prigradico. Trajekt je po
ceni. Za prevoz avtomobila morate odšteti približno 50 do 50 
dinar jev.: Cena je odvisna pač od težine voza. Na trajektu pa 
je razen bazena vse, kar je potrebno za prijetno potovanje.

Ko ste v Prigradici, vas loči od Vele Luke le še 11,5 km 
lepe asfaltne ceste. Speljana je med dišečimi borovimi gozdovi, 
vinogradi in neštetimi oljkami...

DOLGA POT NA KORČULO SE IZPLAČA
Slovenski počitniški dom Ožbalt leži na zahodni obali Kor

čule ob veloluškem zalivu, le nekaj minut iz mesta. Dom je 
last slovenskih elektrogospodarskih podjetij, vendar je odprtega 
tipa. .

Počitnice
na

Korčuli
Obiskali smo počitniški dom Ožbalt v Veli Luki/ 
dom elektrogospodarskih podj‘etij Slovenije, ki je 

odprtega tipa

Kdor je že preživel svoj dopust pod streho tega počitniškega 
doma, se bo rad pohvalil, da se mu je dolga pot na Korčulo 
obrestovala.

Čeprav sem bil sam letos že tretjič v Veli Luki na počitni
cah, sem bil tokrat prvič gost v Ožbaltu. Ze celodnevno oskrbo 
s sobo vred sem moral odšteti kot zunanji gost 37 dinarjev na 
dan.

»Za člane elektrogospodarskih podjetij so počitnice v našem 
domu seveda bolj poceni...,« mi je pripovedoval Ivan Prizmič, 
upravnik počitniškega doma Ožbalt. »Najcenejše so pri nas po
čitnice na pomlad ali na jesen. Takrat velja polni penzion komaj 
25 dinarjev dnevno. Pred glavno sezono in tik po glavni sezoni 
pa je penzion za 2 dinarja dražji. Torej, v vsakem primeru so 
počitnice za člane elektrogospodarskih podjetij v Veli Luki zares 
poceni...«

»Seveda podjetja regresirajo dom?« sem prekinil upravnika 
Prizmiča, ki vodi počitniški dom Ožbalt od prvega dneva dalje.

»Tako je. Vendar ne za zunanje goste. Dom je namreč od
prtega tipa in če kapacitete niso povsem izkoriščene, so postelje 
in vse naše usluge na voljo tudi drugim, interesentom.«

S Prizmičem sva se hladila v prijetni senca vrta počitniškega 
doma. Iz razgovora sem povzel, da so cene uslug v Počitniškem 
domu Ožbalt dostopne tudi ljudem, ki nimajo ničesar skupnega 
z elektrogospodarstvom Slovenije.

In sploh niso oderuške! Inozemce velja na primer polni pen
zion od 27,50 pa tja do 46,75 dinarja! Odvisno pač od časa, 
ki si ga izberejo za letni dopust.

»Na račun dostopnih cen je dom odprt skoraj šest mesecev 
na leto...,« je nadaljeval Ivan Prizmič. »Ob tem naj dodam, 
da dom ne posluje z izgubo, saj celo uspešno polni amortiza
cijski sklad...«

ZE PRIHODNJE LETO TUDI AVTOCAMP
Zanimiva je knjiga vtisov, ki je v domu nenehno na voljo 

gostom. Iz nje razberem, da je velika večina zares zadovoljna 
z uslugami doma Ožbalt. Zadovoljni so tudi razvajeni inozemci- 
V počitniški dom slovenskih elektrogospodarskih podjetij pri
hajajo namreč na počitnice turisti od vsepovsod: iz Italija, 

Francije. Nemčije, Avstrije, Češke, Amerike itd., itd.
»In koliko gostov se bo v letošnjem letu zvrstilo pod streho 

vašega doma?« sem pozneje vprašal Prizmiča.
»Najprej naj povem, da imamo v samem domu le 50 postelj 

in še nekaj pomožnih ležišč za otroke. Kljub temu lahko hkrati 
nudimo vso potrebno oskrbo več kot 200 gostom, saj vsako lato 
najamemo tudi privatne sobe. Tako torej kapacitete doma niso 
majhne. Lani smo imeli 15.500 nočitev, od tega skoraj polovico 
tujih gostov. Letošnji plan predvideva 13.000 nočitev, po vsej 
verjetnosti pa ga bomo presegli...«

Ce so bili predstavniki slovenskih elektrogospodarskih pod
jetij še pred desetimi leti v dvomih, ali je sploh smotrna grad
nja počitniškega doma 700 kilometrov daleč od Slovenije, se ja 
kaj kmalu izkazalo, da je bila njihova odločitev pametna. P°' 
čitniški dom Ožbalt v Veli Luki je presegel pričakovanja. Zato 
so se v Veli Luki oziroma v elektrogospodarskih podjetjih SlO’ 
venije tudi odločili, da bodo dom še izpopolnili. Tako bo imelo 
slovensko letovišče v Veli Luki že prihodnje leto med drugi177 
tudi svoje parkirne prostore in, svoj avtocamp za kakih 40 avto
mobilov in šotorov.

'A. ULAGA
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